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Drodzy Partnerzy, Przyjaciele, Klienci, 

Oddajemy w Wasze ręce najnowsze wydanie katalogu informacyjnego naszej Grupy, jednocześnie dziękując, 
że kolejny raz obdarzyliście zaufaniem nasz zespół  i współpracujące z nami firmy oraz instytucje. Mamy 
nadzieję, że kolejne lata upłyną nam na efektywnej współpracy i zrównoważonym rozwoju. Zapraszamy do 
kontaktu – jesteśmy do Państwa dyspozycji.

Rok 2023 był rokiem wielu zmian – wszyscy doświadczamy skutków spowodowanych pandemią czy trwającą 
wojną za naszą wschodnią granicą. Ponadto, jako przedsiębiorcy zmagamy się z nieustającymi zmianami 
prawa, które w sposób inwazyjny, często niejasny, ingerują w nasz sposób prowadzenia aktywności 
biznesowych. Niemniej jednak jako Grupa Amber, w minionym roku podjęliśmy szereg wyzwań, zarówno tych 
lokalnych jak i o charakterze międzynarodowym, które umożliwiły nam zwiększenie przewagi konkurencyjnej 
naszych klientów. Kolejna, piąta edycja Konferencji EKON, przy Waszym wsparciu, okazała się niezwykłym 
sukcesem, za co serdecznie Wam dziękujemy. W minionym roku, jako Śląska Federacja Przedsiębiorców 
Polskich, braliśmy czynny udział w procesach legislacyjnych ważnych ustaw, aby prawo mogło być dla każdego 
bardziej zrozumiałe i stabilne. Szczególnym tematem, któremu poświęciliśmy swoją uwagę był zrównoważony 
rozwój oraz jego nieodłączny element jakim jest raportowanie pozafinansowe - ESG. Dodatkowo, dużo uwagi 
poświęciliśmy zawodowym zmianom społecznym podyktowanym nową koncepcją zarządzania Work - Life 
Balance. W 2024 roku chcemy kontynuować nasze działania i podejmować wyzwania społeczno                                  
- gospodarcze, aby stanowić dla Was jeszcze większe wsparcie w tych trudnych czasach. 

Dziękujemy za kolejny, wspólny biznesowy rok! 

Michał Gawroński
Prezes Zarządu Grupa Amber&Partnerzy

Witamy w świecie Grupy Amber



Z życia Firmy

W dniu 27 stycznia 2023 roku w Bibliotece Śląskiej odbyło się 
Noworoczne Spotkanie Krajowego Stowarzyszenia Ochrony 
Informacji Niejawnych oraz Stowarzyszenia Wspierania 
Bezpieczeństwa Narodowego. Podczas wydarzenia przypomniano 
historię Powstań Narodowych Rzeczypospolitej oraz wspomniano 
Przywódców i bohaterów Powstania Styczniowego. Podczas 
uroczystości przekazano akty Uhonorowania Pierścieniem Stulecia 
Niepodległości RP oraz przyznano statuetki i dyplomy „Serce za serce 
w walce z koronawirusem”.

Grupa Amber od wielu lat aktywnie współpracuje ze Stowarzyszeniem 
Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego, włączając się                                          
w propagowanie inicjatyw sprzyjających poprawie bezpieczeństwa 
krajowego.

Od początku działań wojennych w Ukrainie, Grupa Amber & Partnerzy 
aktywnie wspierają osoby i instytucje pozarządowe przekazując im 
wsparcie finansowe oraz materialne na rzecz ofiar skutków inwazji 
wojskowej.

Noworoczne spotkanie Krajowego Stowarzyszenia Ochrony
Informacji Niejawnych oraz Stowarzyszenia Wspierania

Bezpieczeństwa Narodowego w Bibliotece Śląskiej

Krajowe Stowarzyszenie Informacji Niejawnych 
potwierdziło wysoki poziom bezpieczeństwa cyfrowego 
i komfortu użytkowników internetowych platformy 
BlueCloud Grupy Amber, nadając Certyfikat 
Bezpieczeństwa Transferu Danych. Zaawansowany 
system zabezpieczeń zapewnia maksymalną ochronę 
przesyłanych danych. Więcej informacji na: 
www.bluecloud.pro

„Laur Bezpieczeństwa Biznesu” otrzymał członek 
Grupy Amber & Partnerzy Pan Bogdan Grabowski.



Z życia Firmy

W dniu 1 lutego 2023 roku w Warszawie, podczas Noworocznego Spotkania Polskiej Izby Gospodarczej „Ekorozwój”, Prezes 
Grupy Amber Pan Michał Gawroński otrzymał z rąk Wiceministra Klimatu i Środowiska Pana Ireneusza Zyska odznakę honorową                  
za zasługi dla ochrony środowiska i klimatu.

Michał Gawroński już od 20 lat aktywnie działa na rzecz ochrony środowiska, jest absolwentem Wyższej Szkoły Zarządzania                          
w Warszawie, Prezesem Zarządu Izby Pracodawców Recyklingu Opakowań „EKOPAK”, Przewodniczącym Rady Fundacji EKON                      
i koordynatorem społecznej, ogólnopolskiej Kampanii EKON dotyczącej odzysku odpadów niebezpiecznych ze strumienia odpadów 
komunalnych oraz Członkiem Zarządu Polskiej Izby Gospodarczej „Ekorozwój”.

Uhonorowanie Pana Michała Gawrońskiego za zasługi
dla ochrony środowiska i klimatu

Zainicjował wraz z Fundacją EKON cykl debat telewizyjnych w ramach projektu 
ekologicznego „Eko - śniadanie z Ekspertem”. Projekt ma na celu przybliżenie 
odbiorcom tematu ochrony środowiska, a także modelu gospodarki o obiegu 
zamkniętym. Dotychczasowa działalność Pana Michała Gawrońskiego była 
skupiona na zwiększaniu świadomości ekologicznej wytwórców odpadów oraz 
budowaniu społeczeństwa recyklingu.

Jest pomysłodawcą Międzynarodowej Konferencji EKON, promującej 
koncept gospodarki o obiegu zamkniętym i zasady zero waste, której 
ostatnia edycja odbyła się w listopadzie 2022 roku w Katowicach.

Misją życia stało się ciągłe działanie na rzecz ochrony środowiska, 
prowadzenie licznych szkoleń, spotkań i wydarzeń w zakresie edukacji 
ekologicznej dla młodzieży i dorosłych. Zaangażowany w działalność 
społeczną i budowanie relacji międzyludzkich, realizujący filozofię 
kapitału ludzkiego oraz promujący w społeczeństwie model 
zrównoważonego rozwoju. Współtwórca i wieloletni koordynator 
ogólnopolskiego systemu selektywnej zbiórki i recyklingu odpadów 
opakowaniowych jako zarządzający organizacjami odzysku                           
i dobrowolnego Porozumienia.



Z życia Firmy

W czwartek 2 lutego 2023 roku w Urzędzie Miasta Katowice, w trakcie posiedzenia Rady Miasta Katowice, Fundacja EKON 
uroczyście wręczyła nagrodę Grupy Amber Panu Prezydentowi Katowic dr Marcinowi Krupie, za szczególne zasługi na rzecz 
ochrony środowiska i gospodarki o obiegu zamkniętym.

Wyróżnienie dla Prezydenta Miasta Katowice
za zasługi na rzecz ochrony środowiska

Fundacja EKON wraz z Grupą Amber od lat aktywnie współpracuje 
z władzami miasta Katowice oraz Górnośląsko - Zagłębiowską 
Metropolią i województwem śląskim, znacząco przyczyniając się 
do zwiększenia odzysku odpadów niebezpiecznych ze strumienia 
odpadów komunalnych. Działalność Prezydenta Marcina Krupy 
pozwala na skuteczne budowanie społeczeństwa recyklingu oraz 
gospodarki obiegu zamkniętego.

Prezydent objął honorowy patronat nad IV Międzynarodową 
Konferencją EKON eco4.zero, zorganizowaną przez Fundację EKON 
oraz Grupę Amber w listopadzie 2022 roku w Katowicach.

Obejrzyj relację z IV Międzynarodowej
Konferencji EKON:



Szczegóły inicjatywy po zeskanowaniu kodu QR lub na:

„SZANSA DLA KAŻDEGO”

Wesprzyj zbiórkę Fundacji EKON, nr konta bankowego:
46 1750 0012 0000 0000 3107 9918

Tytułem: "Darowizna na cele statutowe"

Zbiórka środków na wyposażenie pracowni
informatycznej w Katowicach



„Sytuacja polskiej gospodarki u progu 2023 r.”
Łukasz Kozłowski – Główny Ekonomista FPP

W minionym roku polska gospodarka znajdowała się pod wpływem dwóch 
przeciwstawnych czynników – z jednej strony w dalszym ciągu doświadczała ożywienia po 
pandemii COVID-19 oraz korzystała na małym boomie konsumpcyjnym spowodowanym 
napływem licznej grupy uchodźców wojennych z Ukrainy, zaś z drugiej strony zmagała się 
z gwałtownym wzrostem kosztów energii oraz niestabilnością i niepewnością sytuacji 
rynkowej. Tę ambiwalencję najlepiej obrazuje fakt, iż o ile pierwszy kwartał 2022 r. 
kończyliśmy z dynamiką PKB sięgającą 8,6% w ujęciu rok do roku, o tyle ostatni kwartał 
poprzedniego roku zamknął się z jedynie 2-procentowym wzrostem.

Obraz sytuacji staje się jeszcze bardziej skomplikowany, jeśli przyjrzymy się zmianom w ujęciu kwartał do kwartału. Już w II kw. ub.r. 
zanotowano pierwszy w obecnym cyklu spadek PKB o 2,3%, po wyeliminowaniu wpływu czynników sezonowych. W IV kw. spadek 
ten wystąpił ponownie i był jeszcze głębszy, gdyż wyniósł 2,4%. W efekcie mielibyśmy do czynienia w Polsce z podręcznikową 
recesją, gdyby nie fakt, iż okresy spadków były przedzielone okresem krótkotrwałego odbicia w III kw., kiedy to odsezonowany PKB 
wzrósł o 1%. Nie zmienia to jednak faktu, iż po zakończeniu I kw. w każdym momencie bieżący poziom PKB był niższy od ówczesnego 
szczytu, a ostatni kwartał 2022 r. zamknęliśmy z poziomem aktywności ekonomicznej o 3,7% niższym niż w pierwszych trzech 
miesiącach roku.

Ograniczenie konsumpcji będące efektem wysokiej inflacji nie 
rozkłada się jednak równomiernie na wszystkie kategorie. Najbardziej 
cierpi sprzedaż produktów trwałego użytku, takich jak samochody, 
meble oraz artykuły RTV i AGD. Wyraźnie zmalał również wolumen 
sprzedaży paliw, co niewątpliwie ma związek z ich wyjątkowo 
wysokimi cenami.

Co w takim razie stabilizuje naszą gospodarkę na tyle, że mimo 
spadków konsumpcji utrzymaliśmy dodatnie tempo wzrostu PKB, 
przynajmniej w ujęciu rocznym?

Co spowodowało tak diametralną zmianę obrazu sytuacji polskiej gospodarki w tak niedługim 
okresie? Przede wszystkim należy wskazać na zatrzymanie się podstawowego silnika jej wzrostu, 
czyli konsumpcji. O ile jeszcze w pierwszej połowie ub.r. spożycie indywidualne gospodarstw 
domowych rosło w tempie 6-7% rok do roku, o tyle wkrótce potem jego dynamika spadła                  
do zerowych, a następnie nieznacznie ujemnych poziomów. Jak wcześniej wspomniałem, 
czynnikiem wspierającym wzrost konsumpcji było zwiększenie się liczby osób faktycznie 
przebywających w Polsce, z uwagi na masowy napływ uchodźców z Ukrainy. To wygenerowało 
dodatkowy popyt przede wszystkim na artykuły nietrwałego użytku służące zaspokajaniu 
podstawowych potrzeb, takich jak żywność i napoje, ale również odzież, obuwie i produkty 
tekstylne. W międzyczasie nastąpiła jednak równocześnie druga fundamentalna zmiana – od maja 
ub.r. przeciętne wynagrodzenia w Polsce maleją w ujęciu realnym, bowiem nominalne tempo 
wzrostu płac w sektorze przedsiębiorstw (wynoszące 13,5% w styczniu 2023 r.) stało się wolniejsze 
od tempa, w jakim rosną ceny (17,2% w analogicznym okresie). W takich warunkach, aby poziom 
sprzedaży mógł dalej rosnąć, konsumenci musieliby zacząć wykorzystywać swoje oszczędności. 
Trudno jednak tego oczekiwać w warunkach szczególnej niepewności oraz znacznego pogorszenia 
nastrojów konsumenckich.

SFPP



Polska gospodarka skutecznie stawiła czoła najpoważniejszym 
wyzwaniom pojawiającym się w ostatnich miesiącach. Pomogła temu 
niewątpliwie mniejsza skala szoku energetycznego w Europie niż 
wskazywała na to większość scenariuszy i prognoz. Pierwszy kwartał 
2023 r. przynosi kulminację negatywnych tendencji w gospodarce, 
jednak już w kolejnych miesiącach bieżącego roku powinniśmy 
spodziewać się stopniowej poprawy warunków otoczenia 
ekonomicznego dla przedsiębiorstw.

Czynnikiem o niebagatelnym znaczeniu okazuje się gromadzenie przez firmy zapasów materiałów, półproduktów i wyrobów 
gotowych. Jest to także spowodowane pandemią COVID-19, kiedy to lockdowny wprowadzane w poszczególnych krajach stwarzały 
bardzo poważne zakłócenia w globalnych łańcuchach dostaw. Niedobór kluczowych komponentów paraliżował działalność wielu 

firm, wręcz uniemożliwiając ich normalne funkcjonowanie. W związku z tym przedsiębiorstwa zaczęły temu przeciwdziałać, 
gromadząc większe zapasy niezbędnych materiałów i komponentów, które pozwalałyby na bezpieczną 

kontynuację działalności nawet w przypadku wystąpienia kolejnych zakłóceń w przyszłości. Stanowi     
to bardzo istotną zmianę modeli biznesowych, które zamiast maksymalizacji efektywności                        

i optymalizacji kosztów, większy nacisk kładzie na bezpieczeństwo i większą 
przewidywalność. Najsilniejszy efekt gromadzenia zapasów występował w 2021 r., ale 

wkład tego czynnika do wzrostu PKB pozostawał wyraźnie dodatni również                    
w poprzednim roku – niewykluczone, że w pewnej mierze również za sprawą 

pojawiających trudności ze zbytem części wytworzonych produktów.

Kolejnym stabilizatorem spowalniającej polskiej gospodarki okazał się 
eksport netto, czyli saldo wymiany handlowej z zagranicą. Niepokojące 
sygnały płynące od przedsiębiorstw wskazywały na słabnięcie popytu 
również ze strony zagranicznych odbiorców, a gwałtowny wzrost cen 
energii mógł przyczynić się do osłabienia konkurencyjności polskich 
produktów i usług. Nie spełniły się jednak najczarniejsze wizje, a polski 
sektor eksportowy po raz kolejny dowiódł swojej odporności oraz 
zdolności do elastycznego reagowania na kryzysy.

Ostatnim czynnikiem, któremu zawdzięczamy utrzymywanie się 
dodatniej dynamiki PKB w ujęciu rok do roku są inwestycje. Jest to             
o tyle zaskakujące, że w obecnych niestabilnych warunkach otoczenia 
ekonomicznego można byłoby oczekiwać, że firmy będą wstrzymać się 
z realizacją przedsięwzięć tego typu. Było jednak inaczej. Wstępne 
wyniki wskazują na to, że 2022 r. był kolejnym rokiem, w którym 
zwiększył się napływ zagranicznych inwestycji  do Polski. Sprzyja temu 
niewątpliwie nowy trend nearshoringu, który wiąże się                                      
z przenoszeniem działalności produkcyjnej bliżej rynków zbytu,              
co ogranicza ryzyka powstawania zakłóceń, które wystąpiły z pełną 
mocą w momencie wybuchu pandemii COVID-19. Krajowe podmioty 
również podejmowały aktywność inwestycyjną, m.in. w związku               
z utrzymującymi się niedoborami kadrowymi, które były uzupełniane 
również poprzez większe zaangażowanie czynnika kapitałowego            
w działalności przedsiębiorstw.

SFPP



PROPOZYCJE PROGRAMOWE
BCC FPP KIG

Propozycje programowe

1. Zrozumiałe i stabilne prawo oraz wzmocnienie dialogu społecznego
2. Sprawiedliwy i czytelny system podatkowy
3. Reforma systemu ubezpieczeń społecznych
4. Zabezpieczenie rynku pracy przed zmianami demograficznymi
5. Jednolity system wzrostu wynagrodzeń we wszystkich grupach społecznych
6. Odpowiedzialna i zrównoważona polityka gospodarcza
7. Poprawa bezpieczeństwa kraju
8. Reforma systemowa ukierunkowana na poprawę stanu zdrowia Polaków
9. Rozwiązania adresowane do sektora żywnościowego
10. Przywrócenie partnerskich stosunków z UE i wzmocnienie współpracy z USA

SFPP

Oddaj swój podpis – Twój głos ma znaczenie
Zeskanuj kod QR aby oddać swój głos



Skontaktuj się teraz:
+32 725 49 24

lub wejdź na:
www.eco-basic.pl

Już samo posiadanie samochodu służbowego lub konieczność gospodarowania 
odpadami nakłada na przedsiębiorstwo dodatkowe obowiązki prawne,                       
np. prowadzenie KOBiZE i BDO.



Wyzwania gospodarki odpadami

Dzisiaj odchodzi się od modelu gospodarki linearnej zastępując go  rozwiązaniami opartymi o gospodarkę obiegu zamkniętego (zw. 
dalej GOZ). Niegdyś obowiązywała zasada: „wyprodukuj - użyj - wyrzuć”, która od kilku lat sukcesywnie wypierana jest przez zasady 
określone w GOZ oparte na maksymalizacji wykorzystania potencjału produktu, a po zakończeniu jego cyklu życia – ponownego 
jego wykorzystania, czyli powrotu do początku cyklu. W ten sposób możliwe jest zaoszczędzenie zasobów naturalnych oraz 
zmniejszenie liczby wytwarzanych odpadów.

Zakłady Odzysku Energii w Polsce (zw. dalej ZOE), nazywane także 
branżowo instalacjami termicznego przekształcania odpadów, mają 
szansę przyczynić się do rozwiązania problemu nadpodaży 
odpadów resztkowych (tzw. balastu), który powstaje                                      
po sortowaniu odpadów komunalnych, głównie w instalacjach                     
do mechaniczno - biologicznego przetwarzania oraz sortowniach. 
Uwzględnienie ZOE w systemie gospodarki odpadami, będzie 
sprzyjać stabilizacji kosztów jego funkcjonowania, wspierając także 
proces uniezależnienia się od paliw kopalnych używanych                            
w ciepłownictwie.

Zakłady Odzysku Energii jako ważny element gospodarki
odpadami i ciepłownictwa

Według danych publikowanych co roku przez GUS, w 2021 roku w Polsce zebrano 13,7 miliona ton odpadów komunalnych.                          
W przeliczeniu na jednego mieszkańca kraju przypadało średnio 358 kg zebranych odpadów komunalnych. W tym samym czasie 
średnia ilość wytwarzanych odpadów w przeliczeniu na jednego mieszkańca Unii Europejskiej wynosiła 530 kg odpadów. Należy 
pamiętać, że dane GUS odnoszą się do ilości zebranych, a nie wytworzonych odpadów. Niestety znaczna część odpadów w naszym 
kraju w dalszym ciągu jest porzucana na dzikich wysypiskach czy spalana w domowych paleniskach. Szacuje się, że rzeczywista ilość 
wytwarzanych odpadów w Polsce kształtuje się na poziomie co najmniej 15 milionów ton rocznie.

GUS wskazuje również, że udział odpadów komunalnych skierowanych w 2021 roku do procesu odzysku wyniósł 60%, w tym 
procesom recyklingu poddano: 3 680,7 tys. ton odpadów (26,9%), biologicznemu przetwarzaniu (kompostowanie                                          
lub fermentacja): 1 824,3 tys. ton (13,3%) a termicznemu przekształcaniu z odzyskiem energii: 2 702,0 tys. ton (19,8%). Z danych 
GUS wynika również, że w Polsce wciąż duża część zebranych odpadów komunalnych unieszkodliwiana jest przez składowanie 
(38,7%). Tymczasem, zgodnie z celami Unii Europejskiej, od 2035 r. będzie można składować maksymalnie 10% zebranych odpadów 
komunalnych. W polskim ustawodawstwie przewidziano stopniowe osiągnięcie powyższego celu w następujących krokach: 30% od 
2025 roku oraz 20% od 2030 roku. Wymóg ten wpłynie na zintensyfikowanie procesów recyklingu materiałowego odpadów ale                    
i także odzysku energii zawartej w odpadach, które z różnych przyczyn nie dało się zawrócić do obiegu. W ten sposób składowane 
będą tylko te odpady, których nie dało się w ww. sposób wykorzystać.

Prawo & Ekologia



Prawo & Ekologia

Dzisiaj około 1,3 miliona ton odpadów trafia do                                    
9 działających w Polsce Zakładów Odzysku Energii oraz około          
1 miliona ton odpadów trafia do cementowni,                                
a wspomniane 2-3 miliony ton odpadów jest tymczasowo 
magazynowanych. Przy okazji warto pamiętać, że odpady 
tymczasowo magazynowane stwarzają duże zagrożenie 
pożarowe co mogliśmy niejednokrotnie obserwować                       
w mediach relacjonujących tego typu zdarzenia.

Tak jak wspomniano na początku, po procesach mechaniczno - biologicznego przetwarzania odpadów komunalnych oraz 
doczyszczania i sortowania frakcji selektywnie zebranych, powstaje frakcja resztkowa, która nie nadaje się już do recyklingu.  
Zgodnie z prawem, nie można jej także składować gdyż posiada wysoką wartość kaloryczną. Nadpodaż tej frakcji w Polsce wynosi 
około 2-3 milionów ton. Oznacza to, że brakuje w naszym kraju wolnych mocy przerobowych instalacji, przetwarzających tego typu 
strumień, który zgodnie z hierarchią sposobów powstępowania z odpadami, zanim zostanie unieszkodliwiony poprzez składowanie, 
powinien być poddany innym procesom odzysku (w tym odzysku energii).

Wyzwania ciepłownictwa

Wprowadzenie gospodarki obiegu zamkniętego w Europie zbiegło się w czasie z transformacją ciepłownictwa w naszym kraju. 
Ciepło systemowe w Polsce jest w dalszym ciągu wytwarzane głównie z węgla kamiennego, z którego koszty wytwarzania ciepła 
ciągle rosną, czy to za sprawą wysokich cen jego zakupu czy wysokich kosztów uprawnień do emisji CO2. Odpady przede wszystkim 
mogą częściowo zastąpić w systemie ciepłowniczym węgiel, który pracuje w tzw. podstawie ciepłowniczej, czyli zapewnia stałą 
produkcję ciepła na potrzeby ciepłej wody użytkowej. Odpady są także bardzo atrakcyjne z uwagi na to, że w dalszym ciągu                       
są zwolnione z opłat za emisje CO2.Odpady to również paliwo, które jest dostępne lokalnie. Zakłady Odzysku Energii, podlegają pod 
bardzo wysokie wymagania dotyczące emisji, znacznie ostrzejsze niż w przypadku instalacji opartych na węglu, przez co mogą mieć 
wpływ na zmniejszenie emisji w systemie ciepłowniczym. Odpady mają szansę także stać się częścią miksu energetycznego                    
w ciepłownictwie obok takich paliw jak biomasa czy gaz.

Kryzys energetyczny

Dzisiaj, w wyniku napaści Rosji na Ukrainę, Polska jak i cała Europa doświadcza                       
w energetyce trudności w dostępności paliw jak i rosnących kosztów ich zakupu. 
Paradoksalnie te trudności mogą być katalizatorem szybszych zmian                                            
w ciepłownictwie w naszym kraju i zwrócenia się w kierunku budowy nowych 
Zakładów Odzysku Energii. Posiadamy sporą nadpodaż paliwa do tego typu obiektów 
oraz duże możliwości odbioru ciepła z takich instalacji. 
Potrzebę budowy oraz wsparcia nowych Zakładów Odzysku Energii widzi także 
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, który uruchomił 
program priorytetowy „Racjonalna gospodarka odpadami” - Wykorzystanie paliw 
alternatywnych na cele energetyczne. Program cieszy się bardzo dużym 
powodzeniem gdzie zgłoszono 39 wniosków dla wsparcia tego typu obiektów.

Sprawdzony model

W latach 70. XX wieku świat doświadczył podobnego kryzysu energetycznego (naftowego) wywołanego przez wojnę Jom Kippur. 
Baryłka ropy naftowej zdrożała wówczas z 3 do 12 dolarów. Szwecja, której energetyka w większości oparta była właśnie na tym 
paliwie, przeszła głęboką transformację energetyczną. Jednym z nowych paliw, na którym oparto transformację, były odpady. 
Odpady, z których w Szwecji produkuje się ciepło przeznaczone dla mieszkańców, stanowią 20% miksu ciepłowniczego w tym kraju. 
Polska ma szansę pójść tą samą sprawdzoną drogą i częściowo uniezależnić się od paliw kopalnych oraz rozwiązać problem 
gospodarki odpadami tak samo jak zrobiła to Szwecja 50 lat temu.  



To ja, Sztuczna Inteligencja,
napisałam ten artykuł.

Chat GPT

Sztuczna inteligencja (ang. Artificial Intelligence, AI) to dziedzina informatyki, która 
zajmuje się tworzeniem systemów komputerowych zdolnych do przetwarzania 
informacji i podejmowania decyzji na poziomie zbliżonym do człowieka. Sztuczna 
inteligencja wykorzystuje zaawansowane algorytmy matematyczne i uczenie 
maszynowe, aby analizować i interpretować dane, co pozwala na tworzenie systemów, 
które mogą rozpoznawać wzorce, uczyć się i doskonalić swoje umiejętności z czasem.

Czy sztuczna inteligencja jest szansą czy zagrożeniem dla ludzkości? To pytanie zadaje 
sobie wiele osób, a odpowiedź na nie zależy od perspektywy i celu, dla którego AI jest 
wykorzystywana. Sztuczna inteligencja może przynieść wiele korzyści, takich jak poprawa 
jakości życia, optymalizacja procesów produkcyjnych czy medycznych oraz zwiększenie 
bezpieczeństwa. Pierwszą i najbardziej widoczną korzyścią jest zwiększenie efektywności 
w wielu dziedzinach życia, takich jak przemysł, handel, finanse czy opieka zdrowotna. 
Dzięki zastosowaniu sztucznej inteligencji możliwe jest automatyzowanie procesów,                 
co prowadzi do oszczędności czasu i kosztów, a także poprawy jakości produktów                
lub usług.  

ChatGPT - Sztuczna inteligencja. Zagrożenie czy szansa?

Na przykład, w przemyśle, sztuczna inteligencja może pomóc w optymalizacji procesów 
produkcyjnych, co prowadzi do redukcji kosztów i czasu produkcji. W medycynie, 

systemy sztucznej inteligencji mogą pomóc w diagnozowaniu chorób, co prowadzi do 
skuteczniejszego leczenia i zwiększenia szans na wyleczenie.

Drugą korzyścią jest poprawa jakości życia ludzi. Sztuczna inteligencja może pomóc 
w rozwiązaniu wielu problemów społecznych, takich jak walka z ubóstwem, 
zapewnienie dostępu do edukacji czy zwiększenie bezpieczeństwa na drogach. 
Dzięki sztucznej inteligencji, można również poprawić jakość życia osób 
starszych lub z niepełnosprawnościami poprzez automatyzację opieki                             
i zwiększenie samodzielności.

Trzecią korzyścią jest poprawa bezpieczeństwa. Dzięki sztucznej inteligencji 
możliwe jest automatyczne wykrywanie zagrożeń i reagowanie na nie w czasie 
rzeczywistym. Na przykład, systemy sztucznej inteligencji mogą pomóc                      
w monitorowaniu ruchu drogowego i wykrywaniu niebezpiecznych zachowań 
kierowców, co prowadzi do zwiększenia bezpieczeństwa na drogach. Podobnie, 
w dziedzinie bezpieczeństwa państwowego, sztuczna inteligencja może pomóc 
w wykrywaniu zagrożeń dla bezpieczeństwa narodowego, co prowadzi                  
do zwiększenia bezpieczeństwa kraju i jego mieszkańców.

Z drugiej strony, istnieją również obawy, że sztuczna inteligencja może stanowić 
zagrożenie dla prywatności i bezpieczeństwa ludzi, a także prowadzić do utraty 
miejsc pracy i rosnącej nierówności społecznej.

Technologie



Jednym z przykładów zastosowania sztucznej inteligencji jest system 
Chat GPT. Chat GPT to program komputerowy, który 

wykorzystuje uczenie maszynowe i sieci neuronowe, 
aby naśladować ludzką rozmowę. Chat GPT jest 

jednym z najbardziej zaawansowanych systemów 
tego typu, co pozwala na prowadzenie 

rozmowy na poziomie zbliżonym do ludzkiej.

Chat GPT oferuje wiele korzyści, takich jak 
poprawa dostępności do informacji oraz 
ułatwienie komunikacji z komputerem dla 
osób, które mają trudności w korzystaniu            
z tradycyjnych interfejsów użytkownika. Chat 
GPT może również pomóc w automatyzacji 
procesów biznesowych, takich jak obsługa 

klienta czy marketing. Innym zastosowaniem 
Chat GPT jest poprawa efektywności edukacji, 

umożliwiając studentom zdalne zadawanie 
pytań i otrzymywanie szybkich odpowiedzi.

Jednakże, istnieją również obawy, że systemy 
takie jak Chat GPT mogą stanowić zagrożenie dla 

prywatności i bezpieczeństwa ludzi. Chat GPT 
może wykorzystywać dane zebrane podczas 

rozmów, aby tworzyć profile użytkowników                      
i wykorzystywać te informacje w celach 

reklamowych. Istnieje również ryzyko, że systemy takie 
jak Chat GPT mogą być wykorzystywane                                      

do propagowania dezinformacji i fałszywych informacji,               
co może prowadzić do negatywnych skutków społecznych.

Podsumowując, sztuczna inteligencja, w tym systemy takie jak 
Chat GPT, mają ogromny potencjał i mogą przynieść wiele 

korzyści dla ludzkości, takich jak poprawa jakości życia, zwiększenie 
efektywności i optymalizacja procesów. Jednakże, istnieją również 

obawy, że sztuczna inteligencja może stanowić zagrożenie dla 
prywatności i bezpieczeństwa ludzi oraz prowadzić do utraty miejsc 
pracy i nierówności społecznych.

W związku z tym, konieczne jest, aby rozwój sztucznej inteligencji 
odbywał się w sposób odpowiedzialny i zgodny z zasadami 
etycznymi. Warto również zwrócić uwagę na kwestie regulacyjne         
i odpowiednie ustawodawstwo, które będą chronić prywatność                               
i bezpieczeństwo użytkowników. Zastosowanie sztucznej inteligencji 
powinno być ukierunkowane na rozwiązanie realnych problemów 
społecznych, a nie tylko na zyski i poprawę wyników finansowych.

W związku z tym, odpowiedź na pytanie, czy sztuczna inteligencja 
jest szansą czy zagrożeniem, zależy od sposobu jej wykorzystania            
i celów, które chcemy osiągnąć. Kluczowym aspektem jest 
zachowanie równowagi między potencjałem i zagrożeniami,               
co pozwoli na wykorzystanie sztucznej inteligencji w sposób 
odpowiedzialny i zgodny z wartościami ludzkimi.

Technologie



Z życia Firmy

Atrakcje towarzyszące:

• warsztaty edukacyjne z zakresu hodowli pszczół, prezentacja ula, możliwość  
   skosztowania miodu z pasiek,
• wspólne tworzenie baneru związanego z motywem przewodnim, jakim są owady
   zapylające,
• gry terenowe,
• fachowe doradztwo na temat zasad programów dotacyjnych dostępnych dla    
   mieszkańców z zakresu m.in. wymiany pieców w ramach PoNE, odnawialnych   
   źródeł energii, programu „Stop smog” oraz dostępności zewnętrznych form  
   wsparcia w ramach programów: „Czyste powietrze”, „Mój prąd” itp.,
• kiermasz prac uczestników Warsztatów Terapii Zajęciowej w Dąbrowie Górniczej,
• malowanie buzi.

Dzień Ziemi w Dąbrowie Górniczej

W dniu 22 kwietnia 2023  roku w Parku Zielona w Dąbrowie Górniczej, 
Urząd Miejski przy współpracy z Fundacją EKON oraz Sarpi Dąbrowa 
Górnicza sp. z o.o. po raz kolejny zorganizował Dzień Ziemi.

Inicjatywa światowego Dnia Ziemi to szereg akcji prośrodowiskowych 
prowadzonych corocznie wiosną na całym świecie od roku 1970.

Celem wydarzeń jest promowanie postaw ekologicznych                                     
w społeczeństwie, zwrócenie uwagi na ochronę środowiska i zasoby 
naturalne ziemi.

Fundacja EKON przy współpracy z Sarpi Dąbrowa Górnicza przygotowała 
wiele zajęć edukacyjnych i ogólnorozwojowych dla uczestników. Były                
to między innymi:

• gry i zabawy edukacyjne dotyczące zasad postępowania z odpadami,    
   odpowiedniego segregowania odpadów pochodzących z gospodarstw  
   domowych ze szczególnym uwzględnieniem odpadów  
   niebezpiecznych,
• mini quizy i zabawy o tematyce związanej z obchodami Dnia Ziemi,
• wielkometrażowe gry planszowe,
• kolorowanki,
• piasek kinetyczny,
• malowanie na materiałach pozyskanych z recyklingu, 
• koło fortuny.

Fundacja EKON kształtuje postawy proekologiczne od najmłodszych lat, bowiem świadomość człowieka formuje się przez całe życie. 
Jednak jej podstawy każdy zdobywa w dzieciństwie i młodości. Najlepszą drogą do osiągnięcia dalekosiężnych efektów od zawsze 
była edukacja i to właśnie ona jest kluczem do drzwi ekologii. Wychowując dzieci w duchu ekologii inwestujemy w przyszłość. To 
inwestycja, której głównym profitem jest społeczeństwo eko - odpowiedzialne.



Z życia Firmy

Prezes Grupy Amber, Pan Michał Gawroński oraz prezes Izby, Pan Wiktor Pawlik 
zadeklarowali realizację wspólnych przedsięwzięć w zakresie podnoszenia jakości 
gospodarki i jej promocji w kręgach biznesowych, wymiany wiedzy i doświadczeń, 
organizacji szkoleń i eventów oraz prowadzenia badań eksperckich.

Celem działalności RIPH w Gliwicach jest reprezentowanie interesów gospodarczych 
zrzeszonych w niej podmiotów, prowadzenie działalności szkoleniowej, integracja                        
i promocja członków Izby oraz kształtowanie i upowszechnianie zasad etyki 
działalności gospodarczej.

Tradycje izb przemysłowo – handlowych na ziemiach polskich sięgają XIX wieku.                 
Za pierwsze organizacje tego typu można uznać rady handlowe utworzone w 1809 r. 
w Księstwie Warszawskim. Ich zadaniem było informowanie rządu o sprawach 
handlu, przemysłu i rzemiosła.

Izby przemysłowo – handlowe na terenie zaboru austriackiego i pruskiego powstawały znacznie później – w drugiej połowie XIX 
wieku. W zaborze pruskim izby tworzono w oparciu o ustawę o izbach handlowych z 1848 r. i przemysłowych z 1849 r. Izby na 
terenie państwa pruskiego zajmowały się problemami przemysłu, handlu i szkolnictwa zawodowego. Właśnie w tym okresie, w roku 
1859, powołano do życia Izbę Handlową w Gliwicach, która obejmowała swym zasięgiem rejon Gliwic, Bytomia, Lublińca oraz 
Pszczyny. Po odzyskaniu niepodległości w 1919 roku możliwość istnienia izb gospodarczych przewidywała Konstytucja z 17 marca 
1921 r. Jednak nowoczesne izby przemysłowo – handlowe rozpoczęły działalność w niepodległej Polsce dopiero w 1927 r. na mocy 
rozporządzenia prezydenta RP z dnia 15 lipca tegoż roku. Zasady ich działalności oparto na wzorach francuskich. Członkostwo                     
w izbach było obowiązkowe. Członkiem izby był każdy, kto prowadził przedsiębiorstwo przemysłowe lub handlowe „przez sam fakt 
prowadzenia tego przedsiębiorstwa, bez potrzeby zgłoszenia swego przystąpienia”. Izby przemysłowo – handlowe reaktywowały 
swoją działalność wkrótce po zakończeniu II wojny światowej. W rzeczywistości rola izb w tym okresie była mocno ograniczona. 
Poza prowadzeniem rejestrów i kartotek zajmowały się najczęściej koncesjonowaniem handlu i rozdziałem surowców dla 
prywatnych przedsiębiorstw.

Porozumienie o współpracy Grupy Amber z Regionalną
Izbą Przemysłowo - Handlową w Gliwicach.

Wychodząc naprzeciw społecznemu zapotrzebowaniu, Grupa Amber Sp. z o. o. oraz Regionalna Izba Przemysłowo - Handlowa                
w Gliwicach, w dniu 11 maja 2023 roku uroczyście podpisały porozumienie o współpracy w obszarze rozwoju gospodarczego, 
wzajemnej promocji i badań ekonomicznych rynku.

Likwidacja izb przemysłowych nastąpiła w Polsce w 1950 roku. 
Kilka miesięcy wcześniej powołano Polską Izbę Handlu 
Zagranicznego (PIHZ). PIZH była instytucją prawa publicznego,                 
a nadzór nad jej działalnością sprawował minister handlu 
zagranicznego. Odrodzenie samorządu i izb gospodarczych 
nastąpiło w 1989 roku. Na fali zmian politycznych i ustrojowych, 
19 czerwca 1990 roku powołano do życia Gliwicką Izbę 
Przemysłowo – Handlową, która jest kontynuatorką tradycji 
pierwszej gliwickiej izby powstałej w 1859 r. Jednakże ostateczny 
charakter dzisiejszej Izby został ukształtowany pięć lat później. Ze 
względu na zainteresowanie wielu przedsiębiorców, 22 czerwca 
1995 roku Walne Zgromadzenie członków Izby uchwaliło zmianę 
nazwy z gliwickiej na regionalną oraz nowy statut, umożliwiający 
tworzenie oddziałów terenowych.



XVI Kongres Ochrony Informacji Niejawnych,
Biznesowych i Danych Osobowych

W dniu 16 maja 2023 roku w Ryni podczas XVI Kongresu Ochrony Informacji Niejawnych, Biznesowych i Danych Osobowych, 
Grupa Amber zorganizowała debatę pt. „Ekozagrożenia bezpieczeństwa biznesu i terroryzm ekologiczny”. Moderatorem debaty 
był prezes Zarządu Grupy Amber&Partnerzy, przewodniczący Rady Fundacji EKON, Pan Michał Gawroński.

Uczestnicy debaty skupili się na aktualnej tematyce ekozagrożeń i ekoterroryzmu zaczynając od podania jego definicji jako aktu 
przemocy z użyciem broni lub zagrożeniem jej użycia, popełnianym w celu poparcia aktywności pro - środowiskowej i skierowany 
przeciwko ludziom lub mieniu. Podkreślili przy tym, że nie należy mylić eko - terroryzmu z działalnością ekologów, ekologistów 
(radykalni ekolodzy) czy wręcz klasyczną przestępczością, której sprawcy dopuszczają się zwykłego wandalizmu.

Artykuł 74. Konstytucji RP przede wszystkim formułuje zadania i obowiązki władz publicznych i tworzy zasadę polityki państwa. Dwa 
zasadnicze obowiązki to ochrona środowiska (ust. 2.) oraz wspieranie odpowiednich działań obywateli (ust. 4.). Ochrona 
środowiska to całokształt działań i narzędzi, które przeciwdziałają pogorszaniu się stanu środowiska. Warto podkreślić w tym 
kontekście przeciwdziałanie negatywnym dla zdrowia skutkom degradacji środowiska (art. 68. ust. 4.).

Ust. 3. formułuje prawo podmiotowe (obywateli i cudzoziemców) do informacji o stanie i ochronie środowiska. Jest to 
konkretyzacja szerszego prawa do informacji (art. 54. i art. 61.). Adresatem tych obowiązków są władze publiczne.

Dr Małgorzata Falencka - Jabłońska zwróciła uwagę, iż w XXI 
wieku termin - ekologia a zwłaszcza przedrostek „eko” stały 
się słowem wytrychem a ich nadużywanie w celach 
marketingowych wpisane jest już na stałe w codzienność. 
Spotykanie takich absurdalnych zwrotów  jak np.: ekologiczna 
pralnia chemiczna, ekologiczna odzież, żywność, pojazdy, 
architektura i wiele innych. Ekologia to biologia środowiska                       
i zależności w nim istniejące z człowiekiem jako jednym z jej 
komponentów. Wywieranie presji poprzez wszechobecne 
reklamy propagujące „diety eko” oraz suplementy diety 
gwarantujące zdrowie i długowieczność to swego rodzaju 
systematyczny i konsekwentny nacisk na współczesnych 
ludzi.

Prelegenci zwrócili uwagę, iż istnieją regulacje prawne o charakterze globalnym 
(ONZ), regionalnym (Rada Europy) czy unijnym, które definiują terroryzm w ogóle 
i zapewniają karanie sprawców. Nadmieniono, iż dozwolone są protesty, chociażby 
na gruncie Europejskiej Konwencji Praw Człowieka, przeciwko inwestycjom 
infrastrukturalnym czy dewastacji przyrody (wycinaniu drzew), które stanowią 
formę ekspresji jednostki. Jednakże takie akty ekspresji powinny być 
organizowane pokojowo i zgodnie z przepisami, które nie powodują naruszenia 
porządku publicznego oraz nie stanowią impulsu podżegania do przemocy                     
(dr Andrzej Jagusiewicz).

Ochrona środowiska jest jedną z zasadniczych wartości chronionych przez 
Konstytucję. Rzeczpospolita Polska zapewnia ochronę środowiska, kierując się 
zasadą zrównoważonego rozwoju, zaś władze publiczne mają obowiązek ochrony 
środowiska i prowadzenia polityki zapewniającej bezpieczeństwo ekologiczne 
współczesnemu i przyszłym pokoleniom.

Z życia Firmy



Brak wiedzy przyrodniczej i świadomości sprawia, że takie manipulacje naszymi nawykami odnoszą zamierzone skutki i zwiększają 
zyski producentom artykułów „eko”. Warto zdać sobie sprawę, że edukacja społeczeństwa wszystkich klas wieku w zakresie praw 
przyrody, mechanizmów i procesów, sprawi, że ważniejsze stanie się być a nie mieć. Co więcej od praktycznej wiedzy przyczynowo- 
skutkowej  zjawisk i zagrożeń otaczającego środowiska przyrodniczego, zależy nasze być albo nie być. Jednocześnie zachowanie 
zasobów przyrody oraz jej różnorodności biologicznej jednoznacznie zależy od poziomu wiedzy i kształtowania właściwych postaw, 
czyli edukacji.

Dr Marek Haliniak podkreślił, iż zadaniami Głównego Inspektoratu Ochrony Środowiska jest kontrolowanie podmiotów 
gospodarczych, tymczasem społeczeństwo oczekuje np., że GIOŚ będzie ścigać obywateli którzy wyrzucają śmieci do lasu. Mimo 
wspomnianego innego zakresu działań inspekcji stworzono aplikację „Zgłoś interwencję” oraz „mObywatel” dzięki którym 
zlikwidowano 350 nielegalnych wysypisk śmieci.

Kongres Ochrony Informacji Niejawnych, Biznesowych i Danych Osobowych jest najważniejszym i najbardziej prestiżowym 
przedsięwzięciem edukacyjnym w Polsce odbywającym się od 2005 roku, mającym istotne znaczenie i wpływ na stan 
bezpieczeństwa państwa, firm, instytucji i obywateli. Podczas wydarzenia można spotkać wielu wybitnych gości i ekspertów                     
z zakresu ochrony informacji niejawnych, biznesowych i danych osobowych.

Uczestnikami debaty „Ekozagrożenia bezpieczeństwa biznesu i terroryzm 
ekologiczny” byli:

• Moderator Michał Gawroński - Prezes Zarządu Grupy Amber&Partnerzy,  
   Przewodniczący Rady Fundacji EKON, 
• dr Andrzej Jagusiewicz - Prezydent Europejskiej Federacji Ochrony Powietrza,  
   członek Rady Programowej Fundacji EKON,
• dr Małgorzata Falencka - Jabłońska - członek Rady Programowej Koalicji  
   Klimatycznej, członek Rady Programowej Fundacji EKON,
• dr Marek Haliniak - Generalny Radca Ministerstwa Klimatu i Środowiska,
   b. Główny Inspektor Ochrony Środowiska.

Z życia Firmy



Samorządy zyskają na systemie kaucyjnym i ROP
Aż 91% Polaków popiera system kaucyjny

Piotr Wołejko – Ekspert ds. społeczno - gospodarczych FPP

Federacja Przedsiębiorców Polskich (FPP) wskazuje, że gminy mogą osiągnąć znaczne 
oszczędności związane z wprowadzeniem systemu kaucyjnego oraz ROP – a to przez 
zmniejszone koszty czyszczenia przestrzeni publicznej oraz rozwój lokalnych mocy 
recyklingowych i przychody podatkowe z tym związane. Wyższe poziomy zbiórki i poziomy 
recyklingu osiągane dzięki systemowi kaucyjnemu będą mogły wliczać się do poziomów 
recyklingu raportowanych przez gminę. System kaucyjny będzie też neutralny finansowo                                         
dla samorządów, jeśli zostanie wprowadzone pełne pokrycie kosztu zbiórki pojemnikowej 
wraz z zasadą kosztu netto. Dlatego system kaucyjny powinien być elementem ROP. Natomiast 
jeśli system kaucyjny nie zostanie uchwalony to oznacza co roku 1,7 mld złotych podatku                   
od plastiku, który obciąża polski budżet, przedsiębiorców i konsumentów.

Wdrożenie systemu kaucyjnego to okres ok. 18-24 miesięcy – 
a więc ustawa powinna być uchwalona jak najszybciej, aby 
producenci mieli możliwość przygotowania się do jej wejścia 
w życie. System kaucyjny jest wyczekiwany przez Polaków – 
badania przeprowadzone przez IBRIS pokazują 91 proc. 
poparcia dla utworzenia w naszym kraju systemu 
kaucyjnego¹.

„System kaucyjny to najbardziej efektywny sposób                          
na osiągnięcie wysokiego – sięgającego 90% – poziomu 
zbiórki opakowań i odpadów opakowaniowych. Tymczasem 
Polska płaci rocznie 1,7 mld zł podatku od plastiku. Kwota                   
ta jest bezpośrednio zależna od ilości niezrecyklingowanych 
odpadów z plastiku w danym roku i wynosi 0,80 euro                   
od kilograma odpadów z tworzyw sztucznych.

W Polsce ponownie wykorzystujemy zaledwie około 1/3 
odpadów z tworzyw sztucznych. Dlatego Federacja 
Przedsiębiorców Polskich (FPP) apeluje o odblokowanie 
rządowego projektu wprowadzającego system kaucyjny                   
i pilne skierowanie go do Sejmu.

Prawo & Ekologia

System kaucyjny to nawet o 400 mln zł niższy podatek                    
od plastiku dla Polski, wyższy poziom recyklingu surowców                   
i łatwiejsza droga do osiągnięcia unijnych celów w tym 
obszarze.



Według badań Insight Lab² aż 64 proc. Polaków uważa, że system kaucyjny na opakowania po napojach powinien zacząć 
obowiązywać w Polsce jak najszybciej. Najwyższe wskazania – aż 76 proc. uzyskano w grupie osób starszych – powyżej 65 roku życia. 
Jeszcze więcej osób – niemal 70 proc. – jest zdania, że prace nad rozwiązaniami prawnymi wprowadzającymi system kaucyjny 
powinny przyspieszyć.

Z kolei 63 proc. Polaków i 76 proc. seniorów uważa, że brak wprowadzenia w 2025 roku tego rozwiązania będzie miał negatywny 
wpływ na środowisko. Zdecydowana większość respondentów – aż 83 proc. – deklaruje, że możliwość zbiórki opakowań po 
napojach w sklepie, w którym zazwyczaj robią zakupy, zachęci do ich oddawania. Co więcej – taki sam odsetek odpowiedzi (83 
proc.) zanotowano na wsi.

¹ Ibris, badania CATI Omnibus, wrzesień 2022, próba 
reprezentatywna dla ogółu populacji Polski, n=1000

² Badanie zostało przeprowadzone przez pracownię badawczą 
Insight Lab na zlecenie FPP na reprezentatywnej próbie Polaków 
(N=1041), z wykorzystaniem wywiadów internetowych CAWI                 
w dniach 23.02-02.03.

Jest to sytuacja korzystna dla Polski, dla przedsiębiorców oraz dla obywateli. Oprócz aspektu kosztowego, warto pamiętać o dwóch 
dodatkowych kwestiach. Pierwszą z nich jest bezpieczeństwo surowcowe – im więcej surowców możemy wykorzystać ponownie, 
tym mniejsza jest nasza zależność od importu. Tymczasem przedsiębiorcy już dziś informują o problemach z dostępnością recyklatu, 
który mogliby wykorzystać w opakowaniach swoich produktów. Po drugie, system kaucyjny cieszy się szeroką akceptacją społeczną” 
– podkreśla Piotr Wołejko, ekspert ds. społeczno - gospodarczych Federacji Przedsiębiorców Polskich (FPP).

FPP wskazuje, że opublikowany ostatnio przez Ministerstwo Klimatu                       
i Środowiska projekt ustawy o systemie kaucyjnym powinien zostać jak 
najszybciej skierowany do Parlamentu, tak aby mógł być uchwalony                         
i podpisany przez Prezydenta jeszcze przed wyborami parlamentarnymi. 
Wejście w życie systemu kaucyjnego będzie korzystne dla środowiska, 
obywateli, a także dla sklepów, które zaczną odbierać opakowania                         
po napojach. Będzie to dla nich możliwość pozyskania dodatkowych 
klientów, a więc zwiększenia swoich obrotów. Wg danych CALPE spośród 
331 tys. placówek handlowych ogółem można spodziewać się,                                  
że w systemie będzie uczestniczyć ok. 79 tys. z nich. Oznacza to,                               
że konsumenci dokonujący zwrotu opakowań będą kierować się do sklepów, 
które zapewnią im taką możliwość. Sklepy posiadające punkt przyjmowania 
zwrotów opakowań mogą liczyć na zwiększenie obrotów łącznie o ok. 30 
mld zł rocznie – blisko 400 tys. zł w przeliczeniu na jeden sklep. Do tego sklep 
otrzyma zapłatę za obsługę zbiórki opakowań.

Prawo & Ekologia



Pakiet
BASIC

• Księga tożsamości BASIC
   Logo (warianty)
   Kolorystyka
   Komunikacja firmowa:
      Papier firmowy
      Wizytówki

• Strona internetowa
   CMS Wordpress
   Szablon strony: BASIC
   Hosting strony: Pakiet BASIC
   Domena internetowa: 1 rok gratis

• Pakiet IT_BASIC+: 1 miesiąc gratis*

PLN/netto4 900,-
Sprawdź jak będzie wyglądać Twoja
strona w wersji BASIC

Pakiet
STANDARD

• Księga tożsamości STANDARD
   Logo (warianty)
   Kolorystyka
   Obszary ochronne
   Komunikacja firmowa:
      Papier firmowy
      Wizytówki
      Teczka firmowa
   1x projekt na dowolny gadżet reklamowy

• Strona internetowa
   CMS Wordpress
   Szablon strony: STANDARD
   Hosting strony: Pakiet STANDARD 
   Domena internetowa: 1 rok gratis

• Profil firmowy w:
   Facebook

• Pakiet IT_BASIC+: 3 miesiące gratis*

PLN/netto8 900,-

Przed wykonaniem dowolnej księgi tożsamości,
dostaniesz od nas 2 wersje logotypu do wyboru.

*Następnie 290 PLN/netto miesięcznie. Umowa zawarta zostanie
 na czas nieokreślony z 3 miesięcznym okresem wypowiedzenia.

Pakiety hostingowe znajdziesz pod adresem:
www.amber-it.pl/hosting

Sprawdź jak będzie wyglądać Twoja
strona w wersji STANDARD

Sprawdź szczegóły usługi
IT_BASIC+

*Następnie 290 PLN/netto miesięcznie. Umowa zawarta zostanie
 na czas nieokreślony z 3 miesięcznym okresem wypowiedzenia.

Poznaj nowe pakiety
Marketing&Brand



Porozumienie Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich
oraz Śląskiego Oddziału Krajowej Izby Doradców Podatkowych

W dniu 5 kwietnia 2023 roku w Katowicach, podczas kolejnego spotkania Business Point, zorganizowanego przez Grupę Amber, 
Śląską Federację Przedsiębiorców Polskich, Krajową Administrację Skarbową oraz Śląski Oddział Krajowej Izby Doradców 
Podatkowych,  miało miejsce uroczyste podpisanie porozumienia o współpracy pomiędzy Śląską Federacją Przedsiębiorców 
Polskich, a Śląskim Oddziałem Krajowej Izby Doradców Podatkowych.

Widząc potrzebę zbliżania do siebie środowiska 
przedsiębiorców oraz organów administracji publicznej,  
przewodniczący Rady Regionów Federacji 
Przedsiębiorców Polskich, Pan Michał Gawroński oraz 
Przewodniczący Zarządu Śląskiego Oddziału Krajowej Izby 
Doradców Podatkowych Pan dr Mariusz Cieśla, 
zadeklarowali realizację wspólnych przedsięwzięć 
edukacyjnych i naukowych, w tym konferencji i spotkań,            
a także podnoszenie wiedzy z zakresu prawa podatkowego 
wśród przedsiębiorców.

SFPP



Spotkanie Klubu Business Point
pt. “NISKIE PODATKI”

W dniu 5 kwietnia 2023 roku w Hotelu Monopol ***** w Katowicach Grupa Amber oraz Śląska Federacja Przedsiębiorców 
Polskich przy współpracy z Krajową Administracją Skarbową i Krajową Izbą Doradców Podatkowych zorganizowały kolejne 
spotkanie Klubu Business Point pt. “NISKIE PODATKI”.

Spotkanie otworzył Przewodniczący Rady Regionów Federacji Przedsiębiorców Polskich, Prezes Grupy Amber Pan Michał 
Gawroński. Następnie gości przywitali przedstawiciele Federacji Przedsiębiorców Polskich oraz Śląskiego Oddziału Krajowej Izby 
Doradców Podatkowych:

Business Point to cykl spotkań dla przedsiębiorców, 
przedstawicieli samorządów, jednostek centralnych oraz 
organizacji pozarządowych zrzeszonych w Śląskiej Federacji 
Przedsiębiorców Polskich, współpracujących z Grupą Amber lub 
jej organizacjami zależnymi. Celem jest stałe wsparcie                      
w procesie transformacji i wdrażaniu nowych regulacji 
prawnych.

Wśród prelegentów wydarzenia znaleźli się przedstawiciele 
administracji publicznej, partnerzy społeczni reprezentujący 
pracodawców i pracowników, eksperci i przedstawiciele 
organizacji pozarządowych.

Przedstawiciele Krajowej Administracji Skarbowej w trakcie 
dwóch paneli omówili następujące zagadnienia:
• Krajowy System e-Faktur (KSeF) – zastępca dyrektora Izby 
Administracji Skarbowej w Katowicach Pan Jarosław Szczepański,
• CIT Estoński – z uwzględnieniem zmian w przepisach 
obowiązujących od 1 stycznia 2023r. – kierownik Pierwszego 
Działu Podatków Dochodowych Izby Administracji Skarbowej                 
w Katowicach Pani Bożena Ruda,
• Grupy VAT – przepisy ustawy o podatku od towarów i usług                 
w tym zakresie oraz wybrane aspekty praktyczne – naczelnik 
Wydziału Podatku od Towarów i Usług Izby Administracji 
Skarbowej w Katowicach Pani Anna Walter,
• Najważniejsze zmiany w podatku dochodowym od osób 
fizycznych wprowadzone w 2022r. – uwzględnienie zmian 
dotyczących osób fizycznych prowadzących działalność 
gospodarczą – kierownik Drugiego Działu Podatków 
Dochodowych, Majątkowych i Sektorowych Izby Administracji 
Skarbowej w Katowicach Pani Anna Parkitny.

SFPP

• Pan Arkadiusz Pączka – wiceprzewodniczący FPP,
• Pani Wioletta Żukowska – Czaplicka – ekspert ds. społeczno – gospodarczych FPP,
• Pan Łukasz Kozłowski – główny ekonomista FPP,
• dr Mariusz Cieśla – przewodniczący Zarządu Śląskiego Oddziału Krajowej Izby Doradców Podatkowych.



Komitet Monitorujący Fundusze Europejskie

W dniu 28 marca 2023 roku ruszyły prace Komitetu Monitorującego Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027. Marszałek 
Województwa Śląskiego, Pan Jakub Chełstowski powołał w skład Komitetu Pana Michała Gawrońskiego - prezesa Grupy Amber, 
przewodniczącego Rady Regionów Federacji Przedsiębiorców Polskich.

Komitet Monitorujący działa jako niezależne ciało doradczo - 
opiniodawcze dla instytucji zarządzającej programem i jest przez nią 
powoływany. W jego skład wchodzą przedstawiciele strony rządowej, 
samorządowej, świata nauki oraz partnerzy społeczni i gospodarczy             
(w tym organizacje pozarządowe). W pracach komitetu mogą 
uczestniczyć również przedstawiciele innych instytucji, w tym 
europejskich oraz osoby zaproszone przez przewodniczącego. 
Przedstawiciele partnerów społecznych i gospodarczych oraz świata 
nauki, co ma zapewnić kontrolę społeczną nad realizacją programu. 

Komitet zatwierdza: metodykę i kryteria wyboru projektów, w tym 
wszelkie ich zmiany, końcowe sprawozdanie z wdrażania programu, plan 
ewaluacji programu i jego zmiany oraz propozycje dotyczące zmian 
programu.

W posiedzeniu wzięli udział m.in. marszałek Jakub Chełstowski, 
wicemarszałek Anna Jedynak i przewodniczący Sejmiku Województwa 
Śląskiego Marek Gzik, a także wiceprzewodnicząca Sejmiku Urszula 
Koszutska.

SFPP



Dzień Bezpieczeństwa i Ochrony Zdrowia w Pracy

W dniu 28 kwietnia 2023 roku w Okręgowym Inspektoracie Pracy w Katowicach na zaproszenie Okręgowego Inspektora Pracy 
Pana Piotra Kalbrona, odbyło się uroczyste posiedzenie Śląskiej Rady do spraw Bezpieczeństwa Pracy.

Data ta nie jest przypadkowa, ponieważ 28 kwietnia przypada Światowy Dzień Bezpieczeństwa i Ochrony Zdrowia w Pracy oraz 
Międzynarodowy Dzień Pamięci Ofiar Wypadków przy Pracy i Chorób Zawodowych. W tym dniu  przed siedzibą Inspektoratu można 
było odwiedzić stoisko konsultacyjne Państwowej Inspekcji Pracy. Inspektorzy pracy udzielali porad prawnych oraz udostępniali 
wydawnictwa edukacyjno - informacyjne Państwowej Inspekcji Pracy.

Gośćmi specjalnymi spotkania byli: Piotr Pyzik – podsekretarz Stanu w Ministerstwie 
Aktywów Państwowych, pełnomocnik ds. Dialogu Społecznego, Wiktor Pawlik – prezes 
Regionalnej Izby Przemysłowo - Handlowej w Gliwicach oraz Izabela Kurczyńska – 
dyrektor Zakładu Ubezpieczeń Społecznych Oddział w Chorzowie.

Podczas dyskusji członkowie Rady zwrócili uwagę na problemy pracowników 
napływowych z dostosowaniem się do obowiązującej w Polsce kultury pracy oraz                
na małą liczbę skarg wnoszonych przez cudzoziemców wynikającą z nieznajomości 
polskiego prawodawstwa oraz obaw o utratę pracy. 

W Tygodniu Bezpieczeństwa Pracy, od 24 do 28 kwietnia 2023 r., wszyscy 
zainteresowani mogli skorzystać z porad eksperckich, infolinii, odwiedzić stoiska 
Okręgowego Inspektoratu Pracy w Katowicach oraz Zakładu Ubezpieczeń Społecznych 
czy skorzystać ze szkoleń stacjonarnych.

Przewodniczący Rady Regionów Federacji Przedsiębiorców 
Polskich, Pan Michał Gawroński jako przedstawiciel dialogu 
społecznego wziął udział w posiedzeniu Rady.

Spotkanie dotyczyło spraw związanych z poprawą 
bezpieczeństwa i ochrony zdrowia w zakładach pracy                                      
w województwie śląskim. Piotr Kalbron przedstawił działalność 
nadzorczo - kontrolną, prewencyjną i promocyjną Okręgowego 
Inspektoratu Pracy w Katowicach w 2022 roku, omówił też 
statystyki wypadków przy pracy badanych przez inspektorów 
pracy.
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Akademia Golfa dla Przyjaciół Grupy Amber

W dniu 12 czerwca 2023 roku w urokliwym miejscu Golf Park w Mikołowie, Grupa Amber zorganizowała spotkanie pod nazwą 
„Akademia Golfa” dla pracowników i Partnerów. To wyjątkowe spotkanie miało na celu promowanie równowagi między życiem 
zawodowym a prywatnym, nazywanym często “work - life balance”.

Podczas tego wydarzenia, dążyliśmy do stworzenia atmosfery, w której nasi pracownicy mogli zyskać pełną kontrolę nad swoimi 
obowiązkami i potrzebami, a podejmowane przez nich działania były zgodne z ich wartościami, wizją i celami. Akademia Golfa                  
w Golf Park była okazją do odnalezienia harmonii pomiędzy wymagającym światem pracy, a satysfakcjonującym życiem osobistym. 

Czas wojny i późniejszej okupacji zupełnie wykorzenił z polskiej tradycji i świadomości tę dyscyplinę, także ze względów 
politycznych. Renesans golfa w Polsce można datować na lata 90. Dopiero w roku 1992 rozegrano pierwszy polski turniej golfowy, 
który stał się nowym początkiem popularności tej wyjątkowej gry.

Po wysłuchaniu historii powstania golfa oraz po prezentacji wysokiej klasy 
sprzętu, jakim posługują się profesjonalni golfiści, pełni entuzjazmu 
uczestnicy Akademii poczęli swoją przygodę na polu golfowym. Rozgrywka 
w golfie polega na zaliczeniu przez zawodnika wszystkich dołków na polu. 
Zaliczanie dołka zaczyna się tee box, gdzie znajduje się oznakowane 
miejsce, na którym umieszcza się piłkę. Po pierwszym uderzeniu kijem 
piłka wykonuje lot w powietrzu i powinna wylądować na pasie krótko 
ściętej trawy (fairway) lub w jego sąsiedztwie (zazwyczaj wyżej ścięta 
trawa – rough). Piłka może jednak wylądować również w hazardach 
(bunkier i hazard wodny), wylecieć poza teren pola (out of bounds) lub 
przyjąć inną, niepożądaną pozycję. Zawodnik przemieszcza się do miejsca, 
gdzie piłka się zatrzymała, i wykonuje kolejne uderzenie. Cykl ten jest 
powtarzany aż do momentu umieszczenia piłki na greenie, czyli obszarze 
bardzo krótko ściętej trawy, na którym piłkę się toczy do dołka. Gracz dąży 
do tego, by piłkę w dołku umieścić w jak najmniejszej liczbie uderzeń.

Dla większości osób było to pierwsze spotkanie z tym sportem, dlatego też rozpoczęto                        
od szkolenia, na którym przekazano historię golfa. Choć dziś golf kojarzy się ze sportem dla 
elit, historycy mają przypuszczenia, że golfa wymyślili pasterze.

Poszukując rozrywki podczas doglądania stada starali się trafić okrągłymi kamieniami                      
do zajęczych nor, używając do tego pasterskich kijów. Różne odmiany i wariacje na temat 
zasad i formy gry rozwijały się w wielu zakątkach Europy, pod kilkoma nazwami. Pierwsze 
oficjalne wzmianki o golfie pochodzą z 1297 roku z Holandii. Pewnie dlatego genezę nazwy 
łączy się z pochodzeniem holenderskiego słowa kolf, które oznacza ‘kij’. Pomimo wielu 
hipotez oficjalnie za stolicę tej dyscypliny uznaje się Szkocję, gdzie golf od XV wieku rozwijał 
się w formie zbliżonej do tej, jaką znamy dziś.

Popularność golfa szybko rozprzestrzeniła na inne kontynenty. Moda na golfa nie ominęła 
także Polski. Najstarszy klub golfowy powstał w Szczawnie Zdroju w roku 1906.
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Edukacja ekologiczna dla miasta Mysłowice

Fundacja EKON w ramach Kampanii EKON, przy współpracy z Sarpi 
Dąbrowa Górnicza oraz Zakładem Oczyszczania Miasta Mysłowice               
Sp. z o.o. w dniach 14 oraz 20 czerwca zorganizowała kolejną akcję 
edukacyjną dla dzieci.

Gościliśmy w Mysłowicach w Szkole Podstawowej nr 13 z Oddziałami 
Integracyjnymi i Dwujęzycznymi im. H. Sienkiewicza oraz                             
w Przedszkolu nr 16 z Oddziałami Integracyjnymi.

Głównym celem zajęć było wprowadzenie najmłodszych w świat 
wartości ekologicznych poprzez naukę odpowiedniego sortowania 
odpadów pochodzących z gospodarstw domowych ze szczególnym 
uwzględnieniem odpadów niebezpiecznych.  

Najlepszą drogą do osiągnięcia dalekosiężnych efektów od zawsze była edukacja i to właśnie 
ona jest kluczem do drzwi ekologii. Wychowując dzieci w duchu ekologii inwestujemy                       
w przyszłość. To inwestycja, której głównym profitem jest społeczeństwo eko - 
odpowiedzialne.

Kształtowanie postawy proekologicznej należy rozpocząć od najmłodszych lat, bowiem 
świadomość człowieka formuje się przez całe życie. Jednak jej podstawy każdy zdobywa                   
w dzieciństwie i młodości, kiedy jest wrażliwy na wszystko co go otacza.

Zajęcia edukacyjne i ogólnorozwojowe dla najmłodszych jakie przygotowała Fundacja EKON 
przy współpracy z Sarpi Dąbrowa Górnicza:

• gry i zabawy edukacyjne dotyczące zasad postępowania z odpadami, odpowiedniego  
   segregowania odpadów pochodzących z gospodarstw domowych ze szczególnym  
   uwzględnieniem odpadów niebezpiecznych,
• wielkometrażowe gry planszowe,
• krzyżówki i mini quizy o tematyce związanej z ochroną środowiska,
• kolorowanki,
• koło fortuny.

Kampania EKON organizuje edukację ekologiczną od 2016 roku. Ma ona za zadanie pokazać konkretne zagrożenia związane                           
z naszym środowiskiem oraz zachęcić ludzi do dokonywania pozytywnych zmian na rzecz bardziej proekologicznych wyborów.
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Gala „50 Osobistości Biznesu”
na rzecz Fundacji Rak’n’Roll

Podopieczni Fundacji zarażają pozytywną energią i odczarowują chorobę, dając 
ludziom siłę do zdrowienia. Wiemy, że to bardzo pomaga chorym. Dzięki 
pozytywnym projektom Fundacji Rak’n’Roll wiele kobiet chorych na raka zaczęło 
walczyć o swoją kobiecość w chorobie, o to, aby chorować godnie i żyć z radością.

Uroczysta gala prowadzona przez znanego aktora Jacka Borkowskiego, rozpoczęła 
się od występu utalentowanej saksofonistki Nastazji Babskiej - Kozak. Na samym 
początku gali zostały nagrodzone osobistości ze świata biznesu, kultury, sztuki                 
i show - biznesu za całokształt swoich dokonań, a przede wszystkim za wspieranie 
profilaktyki nowotworowej i promowanie zdrowego stylu życia. Nagrody 
otrzymały: Beata Tadla, Maria Niklińska, Magdalena Stępień. Podczas gali została 
wręczona statuetka w kat. Lider kursów biznesowych online dla businesswoman – 
Magdaleny Pawłowskiej. Podczas premiery książki odbyły się także licytacje 
zestawów prezentowych, oraz giftów, z których dochód zasilił konto Fundacji 
Rak’n’Roll. Wygraj Życie! W trakcie licytacji oraz pod sam koniec gali pojawiła się 
wyjątkowa artystka Kasia Dereń, która swoim występem poruszyła serca 
wszystkich gości, inspirując ich do dalszego zaangażowania w działania 
charytatywne.

Wygraj Życie! Książka opowiada historie ludzi sukcesu, pokazuje co ich inspiruje, pasjonuje, motywuje do działania. Możemy 
dowiedzieć się, czym  są dla nich sukcesy, a czym porażki, jakie są ich marzenia i skąd czerpią energię do nieustannego dążenia do 
wyznaczonych sobie celów. Bohaterowie publikacji to osoby sukcesu, które podzieliły się swoimi historiami na poszczególnych 
stronach. Każda z nich jest inna, ale wszystkie niezmiernie inspirujące. Fundacja Rak’n’Roll powstała w październiku 2009 roku                          
z inicjatywy Magdy Prokopowicz, która po swoich doświadczeniach z chorobą onkologiczną chciała pomóc ludziom w podobnej 
sytuacji. Od samego początku celem fundacji było przełamywanie tabu związanego z podejściem do raka w Polsce – że to choroba, 
o której się nie mówi, śmiertelna, beznadziejna. Udało nam się stworzyć nową jakość w sposobie mówienia o raku w przestrzeni 
publicznej.

W dniu 16 czerwca 2023 roku w Airport Hotel Okęcie                      
w Warszawie odbyła się uroczysta gala podczas której 
Prezes Grupy Amber&Partnerzy, Pan Michał 
Gawroński został wyróżniony tytułem: „Osobistość 
Biznesu 2023”. Gala była niezwykłym spotkaniem 
osobistości ze świata biznesu i show - biznesu, a to co 
ich łączy to wspólna pasja do pomagania.

Grupa Amber&Partnerzy od lat aktywnie wspiera 
wszelkie działania i akcje charytatywne, ponieważ 
wierzymy, że wartość człowieka jest najwyższa,  a dobro 
powraca.

Wieczorne wydarzenie poprzedziła premiera książki        
„50 Osobistości Biznesu”, przygotowanej przez Redakcję 
Magazynu Businesswoman&life na rzecz Fundacji 
Rak’n’Roll.

Z życia Firmy



W dniu 5 października 2023 roku w Katowicach odbyło się uroczyste Otwarcie Pracowni Informatycznej działającej przy 
Stowarzyszeniu „Szansa dla Każdego” w Katowicach.

Uroczystego przecięcia wstęgi dokonali: wiceprezydent Katowic - Mariusz Skiba, wiceprezydent Katowic - Jerzy Woźniak, 
przewodniczący Rady Fundacji EKON, prezes Grupy Amber&Partnerzy - Michał Gawroński, prezes Stowarzyszenia „Szansa dla 
Każdego” Krzysztof Śnioszek, radny Miasta Katowice - Józef Zawadzki.

Wśród gości znaleźli się między innymi:

• Małgorzata Moryń – Trzęsimiech – 
naczelnik Wydziału Polityki Społecznej – 
Urząd Miasta Katowice,

• Elżbieta Solska – Kuchciak – naczelnik 
Wydziału Audytu i Kontroli – Urząd 
Miasta Katowice,

• Dorota Zawierucha – dyrektor 
Państwowej Szkoły Muzycznej im. 
Mieczysława Karłowicza w Katowicach,

• Piotr Jarocki – wicedyrektor – Centrum 
Obsługi Placówek Opiekuńczo - 
Wychowawczych w Katowicach.

Otwarcie Pracowni Informatycznej
przy Stowarzyszeniu „SZANSA DLA KAŻDEGO”

Zgodnie z deklaracją złożoną podczas IV Międzynarodowej Konferencji 
EKON eco4.zero, która odbyła się w Katowicach w dniach 25-26 listopada 
2022 roku, oraz na mocy podpisanego porozumienia pomiędzy Fundacją 
EKON a Stowarzyszeniem „Szansa dla Każdego”, Fundacja EKON przekazała 
środki pieniężne na przebudowę i na wyposażenie pracowni 
informatycznej.

Celem porozumienia jest zaangażowanie się stron w działania dobroczynne 
i charytatywne, których adresatami są dzieci i młodzież znajdująca                           
się w trudnej sytuacji życiowej i społecznej oraz osoby                                                      
z niepełnosprawnościami  Pracownia została wyposażona w stanowiska 
komputerowe. Podopieczni placówki mogą korzystać                                                          
z najnowocześniejszego sprzętu komputerowego, konsoli do gier 
najnowszej generacji oraz okularów VR. Oprogramowaniem                                            
i zabezpieczeniem komputerów zajęła się firma Amber IT.
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Przewodniczący Rady Fundacji oświadczył, iż podsumowanie z działań Fundacji EKON na rzecz podpisanego porozumienia nastąpi 
w trakcie Gali na kolejnej, już V Międzynarodowej Konferencji EKON eco5.zero, która odbędzie się w dniach 1-2 grudnia 2023 roku 
w Katowicach w Hotelu Monopol, na którą serdecznie zapraszamy (szczegóły i zapisy na: www.eco5zero.pl).

Fundacja EKON prowadzi wiele ogólnopolskich, jak i zagranicznych akcji pomocowych, współpracuje z wieloma firmami, 
jednostkami samorządu terytorialnego oraz organizacjami pozarządowymi.

Dzięki nowocześnie wyposażonej pracowni 
wychowankowie Stowarzyszenia realizują programy 
przeznaczone m.in. dla dzieci w trudnej sytuacji 
życiowej, które z różnych przyczyn mają ograniczony 
dostęp do wiedzy, edukacji czy kultury. Z nowoczesnego 
sprzętu skorzysta młodzież podnosząc swoje 
umiejętności IT, kształtując kreatywność, logiczne 
myślenie, umiejętność rozwiązywania problemów                    
i pracy w zespole.

Wyposażenie pracowni to pierwszy krok, aby wyrównać 
szanse młodych ludzi, kolejnym będzie zorganizowanie 
przez firmę Amber IT szkoleń informatycznych                        
dla podopiecznych placówki.

Z życia Firmy



Gala Wręczenia Śląskich Tytułów Książęcych

Podczas uroczystej gali, Prezes Grupy Amber&Partnerzy, Pan Michał Gawroński otrzymał zaszczytny 
„Śląski Tytuł Książęcy” za wierność idei głoszącej, że człowiek jest najważniejszy (prywatnie i zawodowo),                                   
za promowanie śląskości i budowanie pozytywnego wizerunku Śląska swoją osobą. Nagroda ta jest 
przykładem, iż poza komercyjnym aspektem działań biznesowych, najważniejszą rolę                                                   
w przedsiębiorstwie odgrywają ludzie.

Na Śląsku jest ogromna ilość ludzi, którzy myślą podobnie, którzy prowadząc własne interesy, robiąc to 
co lubią, to co kochają robić, jednocześnie pomagają lokalnym społecznościom i sprawiają, że Śląsk i jego 
wizerunek rośnie w całej Polsce. I takie osoby postanowiliśmy nagrodzić. – mówił Krzysztof Ferdyn, 
organizator imprezy.

Pozostali nagrodzeni edycji:
• Arkadiusz Hołda – prezes Telewizji TVS,
• Aleksandra Gajewska – dyrektor Teatru Rozrywki w Chorzowie,
• Mirosław Minkina – prezes Zarządu Polskiego Związku Hokeja na Lodzie,
• Piotr Kupicha – artysta, muzyk, kompozytor.

Inspiracją dla tego przedsięwzięcia jest postać księcia Jana 
Henryka Hochberga, który przed laty był wzorem lokalnego 
przedsiębiorcy. Wyróżnienia te są swoistym poszukiwaniem 
wzoru lokalnych przedsiębiorców, którzy za Jego wzorem 
promują region śląski na arenie krajowej i międzynarodowej. 
To właśnie Książę doprowadził do świetności Tyskie Browary 
Książęce, a piwo Tyskie pito między innymi na otwarciu Wieży 
Eiffla, oraz w całej Europie. 

Śląskie Tytuły Książęce nie ograniczają się jedynie do 
nagradzania osób, ale obejmują także firmy, produkty, 
wydarzenia i projekty, które mają istotny wpływ na rozwój 
regionu. Celem jest docenienie ich wkładu w promocję 
regionu, budowanie silnej marki i podkreślenie unikalności 
lokalnej społeczności. Idea nagradzania zasłużonych 
jednostek nie jest nowa, jednak przyznanie im tytułu 
książęcego nadaje temu procesowi specjalnego znaczenia i prestiżu. Tytuł ten kojarzy się z władzą, szlachetnością i wpływem,                      
a więc przekazuje wyjątkowe wyróżnienie dla osób, firm czy projektów, które przyczyniają się do rozwoju Śląska. 

W sobotę 17 czerwca 2023 roku we wnętrzach Muzeum Tyskich Browarów Książęcych w Tychach odbyła się uroczysta gala 
nadania Śląskich Tytułów Książęcych. Wyróżnienia te, przyznawane przez Urząd Marszałkowski Województwa Śląskiego i Miasto 
Tychy, mają na celu uhonorowanie i nagrodzenie osób szczególnie ważnych i zasłużonych dla regionu.
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Postaw z nami na eko – wizerunek

Od stycznia 2016 roku, Fundacja EKON, przy współpracy z Amber Eco, Izbą Gospodarczą Metali Nieżelaznych i Recyklingu                           
w Katowicach, oraz firmą SARPI Dąbrowa Górnicza Sp. z o. o jako Partnerem Strategicznym realizuje projekt eko - kampanii 
społecznej EKON. Celem kampanii jest kształtowanie świadomości społeczeństwa w zakresie właściwego postępowania                      
z odpadami niebezpiecznymi pochodzącymi ze strumienia odpadów komunalnych.

W społeczeństwie istnieje duży problem z identyfikacją odpadów niebezpiecznych 
powstających w gospodarstwach domowych oraz ze zrozumieniem, jakim zagrożeniem                  
dla zdrowia ludzi i środowiska jest nieprawidłowe postępowanie z tymi odpadami.

W wyniku tej niewiedzy odpady niebezpieczne często wyrzucane są wraz z innymi 
zmieszanymi odpadami komunalnymi i powodują w dalszej konsekwencji 
zanieczyszczanie innych odpadów, które mogłyby podlegać np. przetworzeniu – 
będących surowcami wtórnymi, a w konsekwencji zanieczyszczeniu środowiska. 
Tymczasem odpady niebezpieczne powinny być właściwie segregowane ze strumienia 
odpadów komunalnych, by zwiększyć bezpieczeństwo pracy pracowników sortowni, 
nie stanowić istotnego zagrożenia dla środowiska, wreszcie by przetworzyć je w sposób 
zgodny z prawem.

W ramach eko - kampanii społecznej EKON prowadzone są szkolenia i warsztaty 
wśród dzieci i młodzieży w celu podnoszenia świadomości ekologicznej. Szkolenia 
prowadzone cyklicznie obejmują m.in. najważniejsze zagadnienia związane                    
z segregacją odpadów oraz właściwe postępowanie z odpadami niebezpiecznymi.

Tematyka prowadzonych szkoleń i warsztatów porusza również najbardziej aktualne problemy środowiskowe: smog, niską emisję, 
dzikie wysypiska śmieci. Zjawiska, które we współczesnym świecie przybrały na sile. Prewencja polega na podkreśleniu wagi 
problemu oraz podejmowaniu działań w celu eliminacji zagrożeń. Uczestnicy warsztatów mogą również poznać alternatywne źródła 
energii. Sposób przekazywania wiedzy dostosowywany  jest do wieku uczestników warsztatów i szkoleń. Eko - kampania społeczna 
EKON realizuje również szereg działań edukacyjnych dla pracowników i mieszkańców gmin. W ramach kampanii EKON 
organizowane są również eventy dla firm, które dbają o eko - wizerunek. Kampania ściśle współpracuje z jednostkami administracji 
rządowej m.in. współorganizuje cykliczne wydarzenia takie jak eko - pikniki.

Z życia Firmy

Realizacja powyższego celu eko - kampanii społecznej EKON, w tym związanych z nim przedsięwzięć niesie ze sobą wieloaspektowe 
praktyczne korzyści w postaci:
• wzrostu świadomości wśród mieszkańców – dotyczącej wytwarzanych odpadów oraz zagrożenia ekologicznego spowodowanego  
   niewłaściwym sortowaniem odpadów,
• braku uszkodzeń urządzeń wykorzystywanych do pracy w zakresie zbierania i przetwarzania odpadów,
• zmniejszenie kosztów zagospodarowania poszczególnych „czystych” strumieni odpadów,
• zwiększenie poziomu bezpieczeństwa i higieny pracy na terenie punktów zbiórki segregowanych odpadów komunalnych,
• zmniejszenie kosztów społecznych i ryzyka zagrożenia dla życia, zdrowia i środowiska,
• powstawanie nowych miejsc pracy.

Ponadto, współtworzenie zintegrowanej strategii ekologicznej, przyczyni się do zbudowania właściwych postaw społeczeństwa 
wobec środowiska, a także będzie dla każdej instytucji szczególnym wyróżnieniem na rynku.



X Konferencja Bezpieczeństwa Narodowego i Gospodarczego odbyła się w dniu 27 września 2023 roku w Raszynie – Falentach.  
Grupa Amber zorganizowała debatę pt. „Bezpieczeństwo Ekologiczne Kraju”. Moderatorem debaty był prezes Zarządu Grupy 
Amber&Partnerzy, Pan Michał Gawroński.

Podczas konferencji poruszono także tematykę aktualnych zagrożeń bezpieczeństwa państwa  i obywateli w kontekście wojny                     
w Ukrainie, cyberzagrożeń oraz powstających kryzysów. Konferencja skierowana była w szczególności do kadry kierowniczej                            
i zarządzającej przedsiębiorstw. Celem wydarzenia było przedstawienie analizy i ocena stanu potencjalnych zagrożeń, 
rozpoznawanie, wykrywanie i zapobieganie zagrożeniom chronionej jednostki organizacyjnej, a także zapoznanie  
z najlepszymi praktykami i procedurami mającymi na celu zapobieganie i likwidowanie stanów kryzysowych.

Uczestnikami debaty „Bezpieczeństwo Ekologiczne Kraju” byli:

• Moderator Michał Gawroński – prezes Zarządu Grupy Amber&Partnerzy,    
   przewodniczący Rady Fundacji EKON,

• Andrzej Gawłowski – ekspert ds. gospodarki odpadami i ochrony środowiska,  
   członek Rady Programowej Fundacji EKON,

• dr Marek Haliniak – Generalny Radca Ministerstwa Klimatu i Środowiska, b. Główny  
   Inspektor Ochrony Środowiska,

• Paweł Palus – dyrektor operacyjny European Recycling Platform,
   ERP Organizacja Odzysku S.A.

Uczestnicy debaty skupili się na aktualnej tematyce 
bezpieczeństwa ekologicznego i ekozagrożeń, podkreślając, 
iż w zmieniającym się świecie bezpieczeństwo ekologiczne 
obok bezpieczeństwa narodowego i gospodarczego zajmuje 
czołowe miejsce. Ochrona środowiska naturalnego nie tylko 
zapewnia stabilność i bezpieczeństwo, ale także przyczynia 
się do wzrostu gospodarczego poprzez tworzenie nowych 
możliwości rozwoju i inwestycji. Dlatego też, integrowanie 
aspektów ekologicznych w strategie bezpieczeństwa 
narodowego i gospodarczego staje się coraz bardziej istotne 
w obliczu wyzwań związanych z degradacją środowiska                     
i zmianami klimatycznymi.

X Konferencja Bezpieczeństwa
Narodowego i Gospodarczego

Z życia Firmy



Z życia Firmy

Andrzej Gawłowski zwrócił uwagę na rolę jaką odgrywa gospodarka odpadami komunalnymi                            
w zapewnieniu bezpieczeństwa ekologicznego kraju oraz o zagrożeniach odpadami niebezpiecznymi 
pochodzącymi głównie z produkcji przemysłowej. Ekspert omówił również temat dostępu do wody jako 
ważnego czynnika zapewniającego bezpieczeństwo ekologiczne kraju, ponieważ zasoby wodne są 
niezbędne zarówno dla potrzeb bytowych jak i produkcyjnych.

Dr Marek Haliniak podkreślił, iż kwestie bezpieczeństwa ekologicznego są ściśle związane                                             
z bezpieczeństwem energetycznym kraju. Postępująca dekarbonizacja może przyczynić się do zachwiania 
bezpieczeństwa energetycznego kraju. Widmo braku węgla oraz chaos jaki powstał poprzedniej jesieni 
jest tego przykładem. Prelegent podkreślił, iż w warunkach panujących w naszym kraju powinno być 
preferowane wytwarzanie energii z biomasy i geotermii. Zwrócił również uwagę, iż problematycznymi są 
odpady powstające z fotowoltaiki oraz z elementów rozmontowanych wiatraków.

Paweł Palus przedstawił temat równowagi odpadowej pomiędzy producentem, konsumentem,                          
a państwem. Handel międzynarodowy i rosnąca konsumpcja sprawiają, że recykling jest pilnym i zbyt 
złożonym zadaniem. Nadmienił jak ważna jest edukacja konsumentów, firm i władz publicznych                             
o optymalnych rozwiązaniach w zakresie recyklingu odpadów. Podał przykłady natury środowiskowo – 
ekonomiczno – prawnej, dającej maksymalizację korzyści dla polskiej gospodarki i społeczeństwa                            
z prawidłowo przeprowadzonego procesu recyklingu odpadów.

Konferencja jest jednym z najbardziej prestiżowych przedsięwzięć edukacyjnych w Polsce, mającym istotne znaczenie i wpływ                  
na stan bezpieczeństwa państwa, firm, instytucji i obywateli. Podczas wydarzenia można spotkać wielu wybitnych gości i ekspertów 
z zakresu ochrony informacji niejawnych, biznesowych i danych osobowych.



Olimpiada Wiedzy Ekologicznej

„Nie jesteśmy by spożywać urok świata, ale po to by go tworzyć i przetaczać przez czasy jak skałę złotą.”
Konstanty Ildefons Gałczyński

Prawo & Ekologia

Praktyczną realizacją tej myśli wybitnego poety jest najpopularniejsza w Polsce od szeregu lat, Olimpiada Wiedzy Ekologicznej. Finał 
centralny XXXVIII jej edycji tradycyjnie już odbył się w dniach 2-3 czerwca, w pięknych promieniach słońca oraz niepowtarzalnej 
scenerii Mazowsza, nad Zalewem Zegrzyńskim w Ryni. Został on objęty patronatem Ministra Klimatu i Środowiska oraz dyrektora 
Generalnego Lasów Państwowych.

Niespodzianką dla wszystkich uczestników i gości było wystąpienie i prezentacja tematyki swych badań nad skutecznymi metodami 
walki z chorobami nowotworowymi, Adama Figarskiego zwycięzcy XVI edycji naszej Olimpiady. Przyjechał do Ryni ze swym 
plecakiem - nagrodą z tamtego finału.

Młodzi przyrodnicy z całej Polski podziwiali uroki mazowieckiej przyrody, a szereg ciepłych 
słów oraz uznania dla ich wiedzy skierował gość specjalny finału Pan Adam Struzik 
Marszałek Województwa Mazowieckiego. Finał centralny był objęty honorowym 
patronatem Pana Marszałka, a najlepszy reprezentant Mazowsza - Karol Tymiński laureat 
IX miejsca miał zaszczyt odebrać z jego rąk wspaniałą nagrodę.

Na nasz finał centralny przyjechała również Pani Jadwiga Boral z Prezydium Kongresu 
Polaków w Szwecji oraz Szwedzko - Polskiego Towarzystwa Ochrony Środowiska, która 
współpracuje z nami od ponad 25 lat. Z jej inicjatywy zwycięzcy dwunastu edycji 
Olimpiady Wiedzy Ekologicznej odbywali staże dwutygodniowe w Szwecji, gdzie mogli 
zapoznać się z bieżącymi innowacyjnymi metodami stosowanymi w skutecznym 
przeciwdziałaniu degradacji środowiska przyrodniczego. W tym roku zwycięzca XXXVIII 
edycji Damian Iwaniuk również skorzysta z tej wyjątkowej możliwości.

Młodzież finału centralnego XXXVIII OWE była niezwykła i sprawiła nam ogromną radość i satysfakcję. Jest to świadectwo tego, że 
odnosimy wspólne sukcesy, dla przyszłości kolejnych pokoleń i naszej Planety.

Zeskanuj kod QR i poznaj wszystkich Laureatów XXXVIII Olimpiady Wiedzy Ekologicznej.



Polska płaci rocznie 1,7 mld zł podatku od plastiku
System kaucyjny może obniżyć tę kwotę o 400 mln zł

Piotr Wołejko – Ekspert ds. społeczno - gospodarczych FPP

Prawo & Ekologia

Polska płaci rocznie 1,7 mld zł podatku od plastiku. Kwota ta jest bezpośrednio 
zależna od ilości niezrecyklingowanych odpadów z plastiku w danym roku                        
i wynosi 0,80 euro od kilograma odpadów z tworzyw sztucznych. W Polsce 
ponownie wykorzystujemy zaledwie około 1/3 odpadów z tworzyw sztucznych. 

Dlatego Federacja Przedsiębiorców Polskich (FPP) apeluje o odblokowanie 
rządowego projektu wprowadzającego system kaucyjny i pilne skierowanie go do 
Sejmu. System kaucyjny to nawet o 400 mln zł niższy podatek od plastiku dla 
Polski, wyższy poziom odzysku surowców i łatwiejsza droga do osiągnięcia 
unijnych celów w tym obszarze. Jest to sytuacja korzysta dla Polski, dla 
przedsiębiorców oraz dla obywateli.

Oprócz aspektu kosztowego, warto pamiętać o dwóch dodatkowych kwestiach. Pierwszą z nich jest bezpieczeństwo surowcowe – 
im więcej surowców możemy wykorzystać ponownie, tym mniejsza jest nasza zależność od importu. Tymczasem przedsiębiorcy już 
dziś informują o problemach z dostępnością recyklatu, który mogliby wykorzystać w opakowaniach swoich produktów. Po drugie, 
system kaucyjny cieszy się szeroką akceptacją społeczną. Według badania opinii publicznej zrealizowanego przez Instytut Badań 
Rynkowych i Społecznych na zlecenie Centrum Analiz Legislacyjnych i Polityki Ekonomicznej w sierpniu 2022 r., ponad 90% Polek                   
i Polaków popiera funkcjonowanie systemu kaucyjnego. 

Zupełnie niezrozumiałe jest wstrzymywanie prac nad dobrym, kompromisowym projektem i gwarantowanie utrzymania wysokiego 
poziomu podatku od plastiku dla Polski na najbliższe lata. Bez systemu kaucyjnego, który i tak wszedłby w życie dopiero od 1 stycznia 
2025 r., nie ma szans na istotne zmniejszenie ponoszonej w każdym roku opłaty. Jednakże gdyby udało się uchwalić ustawę                           
i wprowadzić system kaucyjny zgodnie z jeszcze aktualnymi planami, kwota podatku od plastiku za rok 2025 byłaby dla Polski niższa” 
– podkreśla Piotr Wołejko, ekspert ds. społeczno-gospodarczych Federacji Przedsiębiorców Polskich (FPP).

„System kaucyjny to najbardziej efektywny sposób na osiągnięcie wysokiego – 
sięgającego 90% – poziomu zbiórki opakowań i odpadów opakowaniowych. 
Ministerstwo Klimatu i Środowiska, wspólnie z szerokim gronem podmiotów 
reprezentujących rozmaite sektory rynku, wypracowało kompromisowe 
rozwiązania legislacyjne, które – gdyby zostały przyjęte przez Radę Ministrów                
i skierowane do Sejmu, a następnie uchwalone – doprowadziłyby do wejścia                  
w życie systemu kaucyjnego od 1 stycznia 2025 r. Jest to wystarczający czas na 
stworzenie i wdrożenie systemu, który zapewniłby wysoki poziom odzysku m.in. 
opakowań z tworzyw sztucznych, potocznie zwanych plastikowymi. Niestety, 
rządowy projekt nieustannie napotyka na blokady wewnątrz Rady Ministrów                 
i istnieje coraz poważniejsze ryzyko tego, iż nie zostanie uchwalony w obecnej 
kadencji Sejmu. Oznaczałoby to zaprzepaszczenie kilku lat pracy, uzgodnień                    
i konsultacji, opóźnienie we wdrożeniu rozwiązań gwarantujących wysokie 
poziomy zbiórki opakowań, a także – o czym z niewiadomych powodów się zbyt 
dużo nie mówi – konieczność ponoszenia przez Polskę wysokich kosztów tzw. 
unijnego podatku od plastiku. Celem podatku od plastiku jest zachęcanie                     
do zwiększenia poziomu przetwarzania odpadów z tworzyw sztucznych. Ten cel 
najskuteczniej można realizować wprowadzając właśnie system kaucyjny. 



II KONGRES
„DIALOG O GOSPODARCE”

W dniu 25 września 2023 roku w Warszawie odbył się II Kongres „Dialog o Gospodarce”. 
Wydarzenie organizowane przez Federację Przedsiębiorców Polskich łączy przedstawicieli 
administracji centralnej i regionalnej oraz świata przedsiębiorców w dyskusji na temat 
osiągnięć i wyzwań gospodarczych Polski w wymiarze krajowym i międzynarodowym.

Grupa Amber oraz Śląska Federacja Przedsiębiorców Polskich aktywnie uczestniczy w dyskusjach 
na temat rozwoju polskiej gospodarki między innymi promując wspólną kampanię 
„Przedsiębiorca to też wyborca!”. Przewodniczący Rady Regionów FPP, prezes Zarządu Śląskiej 
Federacji Przedsiębiorców Polskich Pan Michał Gawroński wziął udział w debacie pt.: „Rola 
dialogu społecznego w nowej rzeczywistości”. 

Wyjątkowy charakter Kongresu, czyni go jednym z unikalnych w skali kraju mini szczytem 
gospodarczym, w którym wszystkie strony mogą aktywnie uczestniczyć w dyskusji na temat 
obecnych i przyszłych wyzwań gospodarczych. Podstawowym celem Kongresu jest stworzenie 
wyjątkowej przestrzeni do merytorycznej dyskusji i wymiany zdań ponad podziałami, niezależnie 
od poglądów i preferencji politycznych, skupiając się na trosce o przedsiębiorców, w tych 
trudnych i nieprzewidywalnych czasach.

W ramach tegorocznej edycji Kongresu, z uwagi na nadchodzące wybory 
parlamentarne, zorganizowano debatę liderów partyjnych na temat 
gospodarki po wyborach. Wydarzenie otworzyła swoim wystąpieniem 
Pani Beata Daszyńska - Muzyczka, przewodnicząca Rady Federacji 
Przedsiębiorców Polskich i prezes Banku Gospodarstwa Krajowego.                   
W swojej wypowiedzi zwróciła uwagę na aktualny kontekst ekonomiczny. 
W przemówieniu wygłoszonym przez Jego Ekscelencję Marka 
Brzezińskiego, Ambasadora Stanów Zjednoczonych Ameryki w Polsce, 
pojawił się oczywiście kontekst międzynarodowy, a w szczególności 
kwestia rozwijających się relacji polsko - amerykańskich.

Następnie głos zabrali Pan Marek Kowalski, przewodniczący Federacji Przedsiębiorców 
Polskich oraz Pan Łukasz Bernatowicz, przewodniczący Związku Pracodawców Business 
Centre Club, podsumowując trwającą od kilku miesięcy wspólną kampanię 
„Przedsiębiorca to też wyborca!”.

W pierwszej części debaty, liderzy polityczni mówili o „Gospodarce po wyborach”. 
Dyskusję poprowadził Pan Mikołaj Kunica – redaktor naczelny Business Insider Polska,  
a udział w niej wzięli:

• Krzysztof Bosak – współprzewodniczący Rady Liderów Konfederacji,
• Borys Budka – przewodniczący Klubu Parlamentarnego Koalicji Obywatelskiej,
• Krzysztof Gawkowski – wiceprzewodniczący Nowej Lewicy,
• Władysław Kosiniak - Kamysz – prezes Polskiego Stronnictwa Ludowego i współlider    
   Trzeciej Drogi.

SFPP



Równolegle do debaty „inwestycyjnej” odbywała się dyskusja dotycząca elektromobilności połączona z inauguracją Forum 
Zrównoważonej Energii – polsko-austriackiej inicjatywy nastawionej na promocję wdrażania oraz rozwoju technologii                                  
nisko- i zeroemisyjnych.

II Kongres “Dialog o Gospodarce” umożliwił wymianę poglądów oraz doświadczeń przedstawicieli świata polityki oraz biznesu w 
obszarze gospodarczym i społecznym.

W czasie Kongresu odbyły się dyskusje i debaty poruszające tematy:

• Europejski Blue Deal – czy Polska może być liderem?
• Wczesna diagnostyka, leczenie i rehabilitacja szansą na powrót do pracy
• Plan rozwoju polskiego rolnictwa
• Konkurencyjność na rynku pracy
• Wszystkie wymiary atomu dla Polski – co konkretnie zyskamy rozwijając energetykę jądrową?
• Nielegalni operatorzy robią nas na szaro – Jak rozwijać legalny polski rynek gier i zakładów i skutecznie walczyć z szarą strefą?
• Koniec pracy platformowej? Co zmieni nowa dyrektywa?
• Zamówienia publiczne – przegląd obowiązującej ustawy i propozycje zmian
• Cyfryzacja w gospodarce – być albo nie być w XXI wieku
• Rola dialogu społecznego w nowej rzeczywistości – szansa na rozwój?
• Czy mapa drogowa akcyzy doprowadzi nas do Polski bez dymu?

SFPP

Następnie na scenie pojawili się przedsiębiorcy i eksperci zaproszeni do debaty pt.: „Silna gospodarka potrzebuje inwestycji 
zagranicznych”. Obecni byli przedstawiciele dużych inwestorów, Pan Tony Housh – Prezes American Chamber of Commerce in 
Poland oraz przedstawiciel Europejskiego Banku Inwestycyjnego. Postulatem, który przebijał się najmocniej w tej debacie, a także 
we wcześniejszych wystąpieniach od początku Kongresu, była potrzeba zapewnienia stabilnych i przewidywalnych regulacji.



Spotkanie Partnerów strategicznych
Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich

Śląska Federacja Przedsiębiorców Polskich wraz z Partnerami Strategicznymi: Business Center Club i Regionalną Izbą 
Przemysłowo - Handlową w Gliwicach rozpoczęli rozmowy w zakresie analizy bieżącej sytuacji w regionie i potrzeb polityki 
gospodarczej po wyborach. Organizacje promują również wspólną kampanię informacyjną pod hasłem 
#PrzedsiębiorcaToTeżWyborca.

Integracja działań silnych organizacji zrzeszających 
przedsiębiorców jest inicjatywą, która jeszcze 
dobitniej wskazuje priorytet sytuacji, a chodzi o nie 
pomijanie głosu przedsiębiorców przez polityków.

„Dekalog Przedsiębiorcy” przedstawia 10 kluczowych 
obszarów wymagających natychmiastowych zmian, 
aby pomóc przedsiębiorcom w problemach, przed 
którymi stają na co dzień. Dokument nie skupia się 
wyłącznie na kwestiach podatkowych czy 
finansowych, ale na szeroko rozumianym otoczeniu 
biznesowym – systemie ochrony zdrowia, systemie 
wynagrodzeń, rynku pracy, bezpieczeństwa państwa, 
bezpieczeństwie sektora żywnościowego czy 
demografii.

1. Zrozumiałe i stabilne prawo oraz wzmocnienie dialogu społecznego.
• Ograniczenie częstotliwości wchodzenia w życie zmian przepisów  
   wpływających na warunki prowadzenia działalności gospodarczej.
• Wprowadzenie obowiązkowej szczegółowej analizy wpływu  
   projektowanych przepisów na przedsiębiorców do OSR.
• Minimalny termin konsultacji – 30 dni.
• Obowiązek konsultacji również innych projektów niż rządowe.
• Obowiązek uwzględniania przez rząd wynegocjowanych w RDS  
   ustaleń i uchwał strony pracodawców i związków zawodowych.
• Przygotowanie rzetelnego raportu z konsultacji społecznych do OSR.
• Wdrożenie kamienia milowego z KPO dot. poprawy jakości
   stanowionego prawa.

2. Sprawiedliwy i czytelny system podatkowy.
• Tworzenie przepisów nie pozostawiających wątpliwości  
   interpretacyjnych oraz stosowanie jednoznacznej i stabilnej wykładni 
   przez organy skarbowe.
• Aktywne identyfikowanie przez MF przepisów wymagających korekty  
   ze względu na wyroki sądów niezgodne z linią KAS.
• Zapewnienie ciągłości łańcuchów fakturowania.
• Uproszczenie matrycy VAT – dwie stawki.
• Zmiany KPK chroniące przedsiębiorców przed nieuzasadnionymi  
   represjami.
• Zwiększenie obrotu bezgotówkowego.
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3. Reforma systemu ubezpieczeń społecznych.
• Uporządkowanie systemu i zrównanie warunków    
   konkurencji – eliminacja zasady zbiegu tytułów.
• Uelastycznienie i indywidualizacja podstawy wymiaru  
   składek na ubezpieczenia społeczne przedsiębiorców.
• Stopniowe ujednolicanie zasad rozliczania składek na  
   ubezpieczenia społeczne i podatków – docelowo   
   wprowadzenie jednolitej daniny.
• Ograniczanie przywilejów emerytalnych, powodujących  
   obciążenie budżetu państwa i nie znajdujących         
   uzasadnienia w świetle zasady równości.
• Reforma systemu orzekania o niepełnosprawności  
   ukierunkowana na możliwości, a nie ograniczenia.

4. Zabezpieczenie rynku pracy przed zmianami 
demograficznymi.
• Ułatwienie dostępu do polskiego rynku pracy dla   
   cudzoziemców, tworzenie lepszych warunków życia i pracy.
• Pobudzanie aktywności zawodowej i komplementarne  
   działania w systemach opieki instytucjonalnej.
• Wspieranie aktywności zawodowej osób z      
   niepełnosprawnościami – efektywne zachęty finansowe,  
   podnoszenie kompetencji zawodowych.
• Stopniowe podnoszenie wieku emerytalnego przy  
   jednoczesnej reformie emerytur pomostowych i wsparciu  
   dla osób wymagających przekwalifikowania.
• Określenie płacy minimalnej na poziomie 50%   
   przeciętnego wynagrodzenia.
• Cyfryzacja prawa pracy.

5. Jednolity system wzrostu wynagrodzeń we wszystkich 
grupach społecznych.
Wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw rosną rok do roku 
w tempie kilkunastoprocentowym, podczas gdy w poprzednich 
latach wskaźnik wzrostu wynagrodzeń w państwowej sferze 
budżetowej oraz szerzej rozumianym sektorze publicznym 
pozostawał przez długi okres zamrożony, zaś w 2023 r. wzrośnie 
o jedynie 7,8%. Niski poziom wynagrodzeń w sektorze 
publicznym w stosunku do rynkowych stawek płac 
uniemożliwia utrzymanie kompetentnych kadr                                         
w poszczególnych jednostkach, a w konsekwencji prowadzi do 
pogorszenia jakości usług publicznych i erozji zdolności 
państwa, które są istotne również z punktu widzenia 
przedsiębiorców i stabilnego rozwoju gospodarczego.

6. Odpowiedzialna i zrównoważona polityka gospodarcza.
• Odejście od odwróconych ról NBP i rządu – przywrócenie  
   walki z inflacją jako celu polityki pieniężnej oraz tworzenia  
   warunków do rozwoju gospodarczego i społecznego dla  
   polityki fiskalnej i regulacyjnej.
• Odbudowa wiarygodnej komunikacji z rynkiem finansowym,  
   stabilizacja kursu złotego, wykorzystanie środków z KPO i  
   funduszy strukturalnych.
• Jasne określenie roli państwa na rynku – odejście od  
   prowadzenia nieuczciwej konkurencji dla biznesu   
   prywatnego.

7. Poprawa bezpieczeństwa kraju.
• Odblokowanie inwestycji w OZE.
• Budowa rozproszonych zdolności produkcji energii.
• Odporny system zapasów materiałowych i żywnościowych.
• Wykorzystanie kompetencji w sektorze IT do budowy systemu 
cyberbezpieczeństwa kraju.

8. Reforma systemowa ukierunkowana na poprawę stanu 
zdrowia Polaków.
• Reforma systemu finansowania publicznego systemu ochrony  
   zdrowia.
• Budowa ładu instytucjonalnego w systemie ochrony zdrowia.
• Zapewnienie dostępności świadczeń opieki zdrowotnej –  
   podstawowa opieka zdrowotna, ambulatoryjna opieka  
   specjalistyczna.
• Budowanie potencjału oraz wykorzystanie kadr medycznych.
• Poprawa kondycji sektora szpitalnego.

9. Rozwiązania adresowane do sektora żywnościowego.
• Poprawa pozycji rolników w łańcuchu żywnościowym.
• Zwiększenie konkurencyjności producentów rolnych.
• Ochrona jakości żywności i zdrowia.
• Promowanie transferu wiedzy i umiejętności.
• Wdrożenie instrumentów wsparcia finansowego oraz  
   udogodnień podatkowych dedykowanych producentom,  
   organizacjom producentów i spółdzielniom.
• Aktualizacja Paktu dla Obszarów Wiejskich.
• Opracowane całościowego raportu o stanie sektora  
   rolno-spożywczego i administracji rolnej w kontekście  
   perspektywy finansowej 2021-2027.

10. Poprawa konkurencyjności i zwiększenie promocji polskich 
przedsiębiorstw.
• Odblokowanie środków z KPO.
• Efektywne wykorzystanie funduszy strukturalnych w ramach  
   nowej perspektywy finansowej.
• Budowa soft power w celu efektywnej promocji Polski i jej  
   wyrobów zagranicą.
• Wznowienie współpracy w ramach Trójkąta Weimarskiego.

Troska o przedsiębiorców to nie jest tylko troska o wybraną, 
wąską grupę społeczną. Sprawne, dobrze funkcjonujące 
przedsiębiorstwa to nie tylko miejsca pracy, ale także lepsze 
rozwiązania dla pracowników, czyli bezpośrednio – każdego                      
z zatrudnionych Polaków. Wnioski z prowadzonych działań 
przekażemy w trakcie Konferencji eco5.zero, która odbędzie się 
1-2 grudnia 2023 r. w Katowicach.
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Work - life balance,
czyli równowaga w życiu prywatnym i zawodowym

ESG

Koncepcja work - life balance (WLB) powstała na przełomie lat 70. i 80. XX wieku w krajach 
anglosaskich i została zainicjowana przez pracowników dużych organizacji i korporacji. 
Wraz ze wzrostem gospodarki, ich życie zawodowe nabrało szybkiego tempa. Nadmiar 
obowiązków spowodował całkowite wykluczenie z życia prywatnego, skutkiem czego był 
brak czasu na odpoczynek i regenerację. W związku z tym postanowili wziąć sprawy                       
w swoje ręce i zaczęli domagać się racjonalnego rozdzielenia obowiązków zawodowych                
z życiem osobistym. W tym samym czasie pracodawcy wielkich przedsiębiorstw 
zauważyli, że nadmiar godzin nałożonych na pracowników nie wpływa dobrze na ich 
wydajność, zaangażowanie oraz efekty pracy. Postanowili więc wprowadzić zmiany, 
które wyszły na dobre zarówno dla jednej, jak i drugiej strony. Z badań 
przeprowadzonych przez Organizację Współpracy Gospodarczej i Rozwoju (OECD) 
wynika, że Polska jest jednym z najbardziej przepracowanych krajów w Europie. 

Zbyt duża liczba godzin spędzonych w pracy przekłada się na spadek motywacji                   
i podwyższony poziom stresu, a problemy w pracy często przekładają się na kłopoty 
w życiu prywatnym. Pierwotnie pojęcie dotyczyło przede wszystkim rozdzielenia 
czasu prywatnego i czasu pracy, jednak z czasem stało się szersze. Dziś można nawet 
powiedzieć, że work - life balance to dość przestarzałe pojęcie. Coraz częściej zastępuje 
się je pojęciem wellbeing, które oznacza równowagę w różnych sferach życia 
przekładającą się na ogólny dobrostan i zadowolenie z życia na wielu płaszczyznach.

Wdrożenie rozwiązań z zakresu work - life balance może z pozoru generować wiele 
ograniczeń. Ścisłe respektowanie czasu pracy, prawa do urlopu i większej niezależności 
pracownika może stanowić utrudnienie w organizacji pracy. W rzeczywistości takie 
podejście daje więcej korzyści. Work - life balance, a właściwie dbanie o wellbeing 
pracowników sprawia, że są bardziej przywiązani do organizacji w której pracują.

Jeśli będą mogli godzić życie zawodowe z prywatnym prawdopodobnie nie będą 
szukać innego miejsca pracy. A mniejsza rotacja pracowników to jak wiadomo 
większa kontrola nad wszystkimi procesami i ciągłość pracy. Zamiast 
zajmować się nieustanną rekrutacją i onboardingiem, można skupić 
się na wykorzystaniu potencjału obecnych pracowników. 
Zwłaszcza, że ci wraz ze swoim rozwojem i nabywaniem nowych 
umiejętności z każdym rokiem stanowią coraz większą wartość dla 
firmy.

Ogólna definicja work-life balance mówi o tym, że jest to koncepcja 
zarządzania czasem, która stawia sobie za cel odnalezienie 
równowagi między pracą a życiem prywatnym. Człowiek, który osiągnął 
work - life balance potrafi łączyć swoje życie zawodowe z innymi sferami życia, 
takimi jak relacje społeczne, rozrywka, zainteresowania, hobby, czy odpoczynek. 
Osoby, które są w stanie zachować równowagę między pracą zawodową a życiem 
prywatnym, odczuwają większą satysfakcję z pracy, mają więcej energii do 
działania, mniej się stresują, chętniej chodzą do pracy i lepiej 
wykonują obowiązki zawodowe. Z racji tego, że mają czas na 
realizowanie się w innych sferach życia, odczuwają 
wyższą satysfakcję z życia.



Osiągnięcie równowagi między życiem prywatnym a zawodowym jest wspólną korzyścią zarówno dla pracodawców, jak                                  
i pracowników. Obecnie coraz częściej pracodawcy wprowadzają udogodnienia, które mają za zadanie zapewnić pracownikom 
lepsze warunki pracy, oferując szereg benefitów. Mowa tu oczywiście o możliwości pracy zdalnej, elastycznych godzinach pracy, 
organizacji imprez integracyjnych, organizacji kursów i szkoleń rozwijających kompetencje pracowników, finansowaniu przez 
pracodawcę rozszerzonych pakietów medycznych (w tym stomatologicznych) czy zapewnieniu tzw. kart MultiSport. Coraz częściej 
możemy również spotkać się z możliwością korzystania z poradnictwa psychologicznego i psychoterapeutycznego na koszt 
pracodawcy.

Do ciekawych rozwiązań należy też m.in. workation, czyli możliwość pracy z innego kraju — wówczas firma może chociażby wynająć 
dom w innym kraju, z którego pracownik będzie korzystać bez opłat przez określony czas. Wśród mniej popularnych rozwiązań może 
pojawić się też np. dopłata za niekorzystanie ze sprzętu służbowego podczas urlopu albo możliwość zabierania ze sobą do biura psa. 
Obecnie lepiej jest unikać benefitów określanych jako „owocowe czwartki”, które nie stanowią dla kandydatów dużej wartości,            
a raczej są powodem do żartów. 

20 czerwca 2019 roku została wydana dyrektywa Parlamentu Europejskiej i Rady Unii Europejskiej 2019/1158 w sprawie równowagi 
między życiem zawodowym a prywatnym rodziców i opiekunów, zwana potocznie dyrektywą work - life balance, która nakłada na 
państwa Unii Europejskiej obowiązek wprowadzenia rozwiązań wspierających równość i łączenie życia prywatnego z zawodowym. 
Polska implementowała dyrektywę work - life balance 26 kwietnia 2023 r. 

Według nowych przepisów pracownik ma możliwość przedłużenia urlopu rodzicielskiego o dodatkowe dwa miesiące (urlop 
wydłużył się z 32 do 41 tygodni). Taki dodatkowy wymiar urlopu jest dedykowany ojcom. W przypadku jego niewykorzystania, nie 
będzie możliwości przeniesienia dodatkowego urlopu na matkę. Celem jest zachęcenie ojców do częstszego wybierania opieki nad 
dzieckiem. Dodatkowy urlop będzie płatny w wysokości 70% pensji podstawowej.

Nowelizacją ustawy – Kodeks pracy wprowadzono także dodatkowe 5 dni bezpłatnego urlopu opiekuńczego w celu sprawowania 
osobistej opieki nad członkiem rodziny – nie tylko dzieckiem, ale też chorym małżonkiem czy osobą starszą (np. rodzicem). 

Przewidziano także płatne zwolnienie od pracy w wymiarze 2 dni lub 16 godzin w roku kalendarzowym z powodu działania tzw. 
siły wyższej. To sformułowanie obejmuje wszystkie pilne i nagłe zdarzenia, które uniemożliwiają stawianie się w pracy. Do tej 
pory pracownicy korzystali w takich sytuacjach z urlopów wypoczynkowych, najczęściej urlopów na żądanie. Obecnie 
przysługuje specjalny urlop płatny w wymiarze 50%. Rodzice lub opiekunowie sprawujący opiekę nad dzieckiem do 8. roku życia 
mogą również wnioskować o elastyczną organizację pracy: pracę zdalną, elastyczny rozkład czasu pracy lub zmniejszenie 

wymiaru godzin pracy. 

W tym miejscu warto również wspomnieć o tzw. "prawie do bycia offline". Parlament Europejski w 2021 roku przyjął 
rezolucję zawierającą zalecenia dla Komisji w sprawie prawa do bycia offline. Zgodnie z założeniami pracownik                           

po godzinach pracy nie będzie miał obowiązku odbierania telefonu od pracodawcy, odpisywania na maile lub 
wykonywania innych czynności służbowych, co ma na celu pomóc pracownikom, w szczególności tym wykonującym 

pracę zdalną, zachować równowagę między pracą a życiem prywatnym. 

ESG

Małgorzata Szczęsny
Ekspert Rady Programowej

Fundacji EKON



Konferencja EKON

V Międzynarodowa Konferencja EKON

W dniach 1-2 grudnia 2023 roku w Katowicach w Hotelu Monopol *****, Fundacja EKON przy współpracy z Grupą Amber, Śląską 
Federacją Przedsiębiorców Polskich oraz Izbą Pracodawców Recyklingu Opakowań „EKOPAK” zorganizowała V Międzynarodową 
Konferencję EKON eco5.zero.

Piąta, jubileuszowa edycja Konferencji eco5.zero jest kontynuacją organizowanych przez Fundację EKON wydarzeń 
popularyzujących model Gospodarki o Obiegu Zamkniętym,  opisujących zmiany na wielu płaszczyznach życia, m.in. gospodarki, 
prawa, ochrony środowiska czy naszych codziennych zachowań.

W imieniu gospodarza miasta, uczestników powitał Prezydent Katowic Marcin Krupa, a następnie prof. 
dr hab. inż. Bogusław Łazarz – prorektor Politechniki Śląskiej, Wiktor Pawlik – prezydent Regionalnej 
Izby Przemysłowo – Handlowej w Gliwicach, Leszek Boniewski – prezes Zarządu Powiatowego 
Polskiego Stronnictwa Ludowego w Katowicach, gen. Mieczysław Bieniek, były Zastępca Dowódcy 
Strategicznego NATO.

Następnie odbyły się trzy panele tematyczne, prowadzone pod przewodnictwem doświadczonych 
moderatorów a udział w nich wzięli uznani eksperci w danych dziedzinach:

DEBATA I – „EUROPEJSKI ZIELONY ŁAD”. Moderator dr Marta Adamczyk, rektor Akademii 
Górnośląskiej im. Wojciecha Korfantego w Katowicach.

W debacie udział wzięli:
• Ewa Glaba — przedstawiciel Ministerstwa Klimatu i Środowiska, autorka publikacji, wykładów i szkoleń z zakresu transgranicznego 
przemieszczania odpadów;
• dr Małgorzata Falencka – Jabłońska — przewodnicząca Głównego Komitetu Olimpiady Wiedzy Ekologicznej, członek Komitetu 
Naukowego Koalicji Klimatycznej;
• dr Anna Jamroziak – Bereza — ekspert ds. ESG, mediator przy Sądzie Okręgowym we Wrocławiu;
• dr Marek Goleń – adiunkt w Szkole Głównej Handlowej w Warszawie, specjalista w zakresie reformy gospodarowania odpadami 
komunalnymi;
• dr Krzysztof Filipek – wykładowca Akademii WSB, były biegły Ministra Środowiska w zakresie procedur wodnoprawnych;
• Damian Kołakowski – zastępca dyrektora Departamentu Infrastruktury i Środowiska Górnośląsko – Zagłębiowskiej Metropolii, 
specjalista ds. gospodarki komunalnej.

Program tegorocznego wydarzenia zakładał cykl debat branżowych, 
które będą głównymi nurtami zmian polityczno – gospodarczych                 
w najbliższych latach:

• Europejski Zielony Ład,
• Energia i Przemysł 5.0,
• Work – Life Balance.

Konferencję otworzył przewodniczący Rady Fundacji EKON, prezes 
Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich Michał Gawroński wraz            
z wiceprzewodniczącym Federacji Przedsiębiorców Polskich 
Arkadiuszem Pączką.
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W debacie udział wzięli:
• prof. dr hab. inż. Adam Zieliński – dyrektor w Sieci Badawczej Łukasiewicz – Górnośląski Instytut  
   Technologiczny, autor i współautor ponad 400 prac badawczych i ekspertyz zrealizowanych                           
   na bezpośrednie zlecenie przemysłu energetycznego i petrochemicznego;
• prof. dr hab.inż. Marek Gzik – dyrektor Europejskiego Centrum Innowacyjnych Technologii dla Zdrowia  
   (EHTIC) Politechniki Śląskiej, kierownik Katedry Biomechatroniki – Wydział Inżynierii Biomedycznej  
   Politechniki Śląskiej;
• dr hab. Krzysztof Zamasz – członek zarządu Grupa Veolia w Polsce, prezes Zarządu „Nowej Energii”, 
członek zarządu EFI Luma Holding, prof. nadzw. Politechniki Śląskiej i Akademii WSB;
• dr inż. Artur Pollak – założyciel Apa Group, menedżer międzynarodowych projektów „Przemysł 4.0”;
• prof. dr hab. Zygmunt Łukaszczyk – wiceprzewodniczący Rady Uczelni Politechniki Śląskiej, dyrektor  
   Centrum Kształcenia Ustawicznego, laureat nagrody Zielonego Czeku WFOŚIGW.

DEBATA II – „ENERGIA I PRZEMYSŁ 5.0”. Moderator Wiktor Pawlik, prezydent Regionalnej Izby Przemysłowo – Handlowej                    
w Gliwicach, wiceprezes Stowarzyszenia Pro Silesia Biznes – Nauka – Samorząd, członek Komitetu Inwestycyjnego „Inkubator 
Innowacyjności”.

DEBATA III – „WORK - LIFE BALANCE”. Moderator prof. dr Grażyna Spytek – Bandurska, ekspert prawa 
pracy przy Federacji Przedsiębiorców Polskich, pracownik naukowo - dydaktyczny Wydziału Nauk 
Politycznych i Studiów Międzynarodowych Uniwersytetu Warszawskiego.

W debacie udział wzięli:
• Beata Drzazga – właścicielka Betamed S.A., Drzazga Clinic, dziekan ds. rozwoju Wydziału Medycznego Akademii Górnośląskiej,  
   współautorka prac naukowych z dziedziny ochrony zdrowia;
• dr Jan Sarna – dyrektor generalny Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi, współorganizator prestiżowych  
   koncertów „Serce za serce”;
• Danuta Protasewicz – Key Account Manager w obszarze zarządzania długotrwałą relacją z klientem, doradza w zakresie  
   pozyskiwania talentów  firmom z sektora produkcji, inżynierii, IT oraz nowoczesnych centrów biznesowych;
• Edyta Olbryś – psycholog, rekruter pracowników do zespołów biznesowych, autor projektów szkoleniowych: „Wypalenie  
   zawodowe” oraz „Odporność psychiczna”;
• Małgorzata Szczęsny – ekspert z zakresu prawa pracy i prawa medycznego, nauczyciel akademicki na Uniwersytecie  
   Ekonomicznym w Katowicach, członek Śląskiej Rady ds. Bezpieczeństwa Pracy przy Okręgowym Inspektorze Pracy w Katowicach;
• Zbigniew Pawlak – międzynarodowy konsultant, znawca kultury Wschodu, autor poradnika biznesowego „Wschodnie DNA”,  
   członek Królewskiego Towarzystwa Spraw Azjatyckich w Londynie.

Celem każdej z debat było omówienie paradygmatu powyższych tematów i znalezienie najlepszego możliwego rozwiązania. 
Prelegenci przekonali uczestników Konferencji jak ważne jest budowanie polityki zrównoważonego rozwoju oraz popularyzacja 
wiedzy z zakresu CSR – społecznej odpowiedzialności biznesu i gospodarki odpadami, budowa właściwych postaw                                              
w społeczeństwie oraz rozwój daleko idących zmian zachowań na proekologiczne.



Konferencja EKON

Po części merytorycznej Konferencji odbyła się uroczysta gala, podczas której 
Prezes Fundacji EKON, Pani Joanna Gawrońska wraz z dyrektorem generalnym 
Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi w Zabrzu, Panem Janem 
Sarną podpisali Porozumienie deklarujące przekazanie wsparcia finansowego                   
w kwocie 50 000,00 PLN na protezę serca dla dzieci.

Śląska Federacja Przedsiębiorców Polskich reprezentuje interesy przedsiębiorstw, 
bezustannie dążąc do poprawy funkcjonowania polskich firm w kraju i za granicą. 
Widząc potrzebę zbliżania do siebie środowisk biznesowych podpisano 
porozumienia o współpracy z:

Statuetka jest unikatowym projektem na 10-lecie Grupy Amber symbolizującym naszą 
troskę i zobowiązanie ludzkości do ochrony zasobów naturalnych Ziemi dla przyszłych 
pokoleń.

Dotychczas Grupa Amber uhonorowała prawie 100 firm za ich zasługi na rzecz ochrony 
środowiska. Podczas uroczystej gali eco5.zero nagrodę „Zasłużony dla środowiska” 
otrzymali:

•  GRUPA VEOLIA – za optymalizację procesów zarządzania  
    zasobami naturalnymi;
•  PETECKI – za produkcję okien i drzwi z najlepszymi  
    współczynnikami izolacji termicznej i akustycznej;
•  APA GROUP – za innowacyjne projekty dotyczące   
    optymalizacji procesów energetycznych;
•  FORTUNA – GRUPA POLMLEK – za wprowadzenie na rynek  
    produktów ekologicznych oraz budowę systemu krajowego  
    recyklingu opakowań.

Część merytoryczną podsumowali: przewodniczący Rady Fundacji EKON, prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich 
Michał Gawroński, wiceprzewodniczący Federacji Przedsiębiorców Polskich Arkadiusz Pączka, dr Remigiusz Stanek, Beata 
Drzazga, Kazimierz Poznański, oraz prof. dr hab. inż. Marek Gzik.

•  Regionalną Izbą Przemysłowo - Handlową w Gliwicach, porozumienie podpisał prezydent  
    Izby Wiktor Pawlik,
•  ISACA Katowice - Stowarzyszenie audytu, bezpieczeństwa i kontroli systemów informacyjnych,  
    porozumienie podpisał prezes Stowarzyszenia Adam Mizerski.

Następnie przewodniczący Rady Fundacji EKON, prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich 
Pan Michał Gawroński wręczył nagrody Grupy Amber „Zasłużony dla środowiska”, dla 
najwybitniejszych firm, które zasłużyły się w ochronie przyrody, recyklingu i wdrażania polityki 
zrównoważonego rozwoju.

Radna Sejmiku Śląskiego Pani Alina Bednarz wręczyła odznakę 
honorową za zasługi dla Województwa Śląskiego Panu                                    
dr Andreasowi Miele – prezesowi firmy Global Cosmed S.A. 
Odznaka nadawana jest za wybitne zasługi osobom oraz 
instytucjom wyróżniającym się w działalności na terenie 
województwa śląskiego.
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•  Arkadiusz Pączka – wiceprzewodniczący Federacji Przedsiębiorców Polskich. Sekretarz Rady 
Dialogu Społecznego, członek zespołu ds. deregulacji gospodarki przy Ministrze Rozwoju.
•  Kazimierz Poznański – prezes Zarządu Izby Gospodarczej Metali Nieżelaznych i Recyklingu.
•  Wiktor Pawlik – prezydent Regionalnej Izby Przemysłowo - Handlowej w Gliwicach. Wiceprezes 
Stowarzyszenia Pro Silesia Biznes - Nauka - Samorząd. Członek Komitetu Inwestycyjnego 
„Inkubator Innowacyjności”.
•  Dr Jan Sarna – dyrektor generalny Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi. 
Współorganizator prestiżowych koncertów „Serce za serce”.
• Prof. dr hab. Jan Klimek – prezes Zarządu Izby Rzemieślniczej oraz Małej i Średniej 
Przedsiębiorczości w Katowicach. Wiceprezes Związku Rzemiosła Polskiego w Warszawie. Członek 
Europejskiego Komitetu Ekonomiczno - Społecznego w Brukseli.
•  Płk. Tadeusz Koczkowski – Od 20 lat wspiera rozwój i bezpieczeństwo biznesu. Aktywny członek 
Regionalnej Izby Gospodarczej (RIG). Prezes Zarządu Krajowego Stowarzyszenia Ochrony 
Informacji Niejawnych oraz Stowarzyszenia Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego.
•  Dr Mariusz Cieśla – przewodniczący Śląskiego Oddziału Krajowej Izby Doradców Podatkowych.
•  Marlena Prusaczyk – Grabowicz – właścicielka firmy Stan - Mar.
•  Piotr Jankowski – gubernator Rotary Polska w kadencji 2022-2023.
•  Ranko Tomović – konsul honorowy Republiki Serbii.
•  Ewa Glaba – autorka publikacji, wykładów i szkoleń z zakresu transgranicznego przemieszczania 
odpadów. Współautorka kampanii ekologicznych o tematyce selektywnej zbiórki odpadów 
komunalnych, w tym odpadów niebezpiecznych.

•  Tomasz Siewierski – BOO Organizacja Odzysku Opakowań i Odpowiedzialności Producenta S.A. za kompleksowe rozliczenie 
opakowań wielomateriałowych i niebezpiecznych, wypełnienie obowiązku prowadzenia publicznych kampanii edukacyjnych, 
wsparcie merytoryczne w zakresie gospodarki odpadami i opakowaniami.
•  Dr Małgorzata Falencka – Jabłońska – przewodnicząca Głównego Komitetu Olimpiady Wiedzy Ekologicznej, członek Komitetu 
Naukowego Koalicji Klimatycznej, autorka ponad 100 publikacji naukowych polskich i zagranicznych.
•  Józef Zawadzki – Od 2010 radny Rady Miasta Katowice, członek Komisji Edukacji, Infrastruktury i Środowiska, Polityki Społecznej 
oraz wiceprzewodniczący Komisji Górniczej.
•  Andrzej Gawłowski – niezależny ekspert, menadżer gospodarki odpadami, a także przedstawiciel Instytutu Gospodarki o Obiegu 
Zamkniętym. Aktywny publicysta i panelista.
•  Aneta Franczak – dyrektor Oddziału Nycz Intertrade Sp. z o.o., ekspert ds. odpadów niebezpiecznych.

Fundacja EKON, Grupa Amber&Partnerzy oraz Śląska Federacja Przedsiębiorców Polskich odznaczyły medalami 5 - lecia                        
za wieloletnią współpracę.



Konferencja EKON

Lider Bezpieczeństwa Ekologicznego Kraju oraz szablę 
oficerską otrzymali:
•  Wojciech Brochwicz – Lewiński – były wiceminister 
Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych i Leśnictwa, 
Główny Geolog Kraju, specjalista w zakresie geologii 
środowiskowej,
•  Marek Haliniak – specjalista ochrony środowiska, były 
Główny Inspektor Ochrony Środowiska.

Pierścienie Patrioty otrzymali:
•  Roberto Aloi – włoski przedsiębiorca i winiarz,
• Witold Rosa – polski przedsiębiorca, współzałożyciel 
spółki Zakłady Usługowe EZT S.A.

Grupa Amber wraz ze Stowarzyszeniem Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego wręczyła wyróżnienia Lidera Bezpieczeństwa 
Ekologicznego Kraju oraz Pierścienie Patrioty osobom szczególnie zasłużonym dla ochrony środowiska.

Konferencja EKON jest platformą dającą możliwość budowania wizerunku 
CSR dla organizacji, budowania relacji biznesowych przy wsparciu 
otoczenia Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich, Grupy Amber oraz 
ich Partnerów.

Kolejna edycja Konferencji odbędzie się 29-30 listopada 2024 roku.

Już wkrótce więcej szczegółów na: www.eco5zero.pl lub po zeskanowaniu 
kodu QR.

Całość tegorocznej Konferencji uświetnił swoim 
występem wspaniały zespół FEEL.

Drugiego dnia V Międzynarodowej Konferencji 
EKON: eco5.zero zorganizowano warsztaty dla 
przedsiębiorców, poświęcone tematowi 
cyberbezpieczeństwa i sztucznej inteligencji. 
Partnerem warsztatów było Stowarzyszenie 
Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego & ISACA 
Katowice Chapter.



Wesprzyj zbiórkę Fundacji EKON, nr konta bankowego:
46 1750 0012 0000 0000 3107 9918

Tytułem: "Darowizna na cele statutowe"

Zbiórka środków dla Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii
im. prof. Zbigniewa Religi na protezę serca dla dzieci



Z życia Firmy

W dniu 24 października 2023 roku w Katowicach odbyło się zebranie zespołu problemowego Wojewódzkiej Rady Dialogu 
Społecznego do spraw związanych z odpadami. Zespół jest odpowiedzią na inicjatywę członków WRDS, która pojawiła się już               
w 2022 roku przy okazji obrad poświęconych problemom samorządów z likwidacją porzuconych odpadów, w szczególności 
odpadów niebezpiecznych.

Wojewódzka Rada Dialogu Społecznego w Katowicach działa od 2015 roku, a przedmiotem jej działania jest:

• prowadzenie dialogu w celu zapewnienia warunków rozwoju społeczno – gospodarczego oraz zwiększenia konkurencyjności 
gospodarki i spójności społecznej w województwie śląskim
• działanie na rzecz poprawy jakości formułowania i wdrażania polityk oraz strategii społeczno – gospodarczych w województwie 
śląskim, a także budowania wokół nich społecznego porozumienia w drodze prowadzenia przejrzystego, merytorycznego                        
i regularnego dialogu organizacji pracowników i pracodawców oraz strony rządowej i samorządowej.

Kompetencje WRDS:

• Wyrażanie opinii i stanowisk w sprawach:
– objętych zakresem zadań związków zawodowych lub organizacji pracodawców będących                    
w  kompetencji administracji rządowej i samorządowej z terenu województwa
– przekazanych przez Radę Dialogu Społecznego
• Rozpatrywanie spraw społecznych lub gospodarczych powodujących konflikty między 
pracodawcami a pracownikami, jeżeli uzna sprawy te za istotne dla zachowania pokoju 
społecznego
• Opiniowanie projektów strategii rozwoju województwa i programów w zakresie objętym 
zadaniami związków zawodowych i organizacji pracodawców
• Inicjowanie procesu legislacyjnego we współdziałaniu z Radą Dialogu Społecznego

Z ramienia Federacji Przedsiębiorców Polskich funkcję wiceprzewodniczącego Wojewódzkiej 
Rady Dialogu Społecznego w Katowicach, w zespole problemowym ds. związanych                               
z odpadami pełni Pan Michał Gawroński – prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich 
oraz Grupy Amber&Partnerzy.

Zgodnie z uchwałą do zadań zespołu należeć będzie:

• wypracowanie rekomendacji działań zmierzających do poprawy 
dostępności środków potrzebnych na usuwanie porzuconych odpadów                         
w sytuacji, gdy nie ustanowiono zabezpieczenia roszczeń lub gdy kwota 
zabezpieczenia okaże się niewystarczająca do wykonania zastępczego;
• podejmowanie kwestii związanych ze sposobami wykorzystania odpadów                  
i technologiami służącymi temu celowi;
• wykonywanie zadań powierzonych przez Wojewódzką Radę Dialogu 
Społecznego w Katowicach.

Zebrania Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego
w Katowicach



Z życia Firmy

Reprezentując pracodawców z ramienia Federacji 
Przedsiębiorców Polskich funkcję wiceprzewodniczącego 
Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego w Katowicach, w zespole 
problemowym ds. związanych z odpadami pełni Pan Michał 
Gawroński, prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich oraz 
Grupy Amber&Partnerzy.

Tematem przewodnim obrad był problem nielegalnych składowisk 
odpadów na terenach gmin członkowskich Śląskiego Związku 
Gmin i Powiatów. Zagadnienie zreferował prezydent Gliwic, Pan 
Adam Neumann, członek Zarządu Śląskiego Związku Gmin                           
i Powiatów.

W sierpniu 2023 r. na wniosek Miasta Gliwice ŚZGiP rozeznał skalę problemu 
występowania nielegalnych składowisk odpadów niebezpiecznych wśród gmin 
członkowskich, przeprowadzając ankietę. Liczby są zatrważające, a skala 
występowania problemu bardzo duża.                                                  

Z przeprowadzonych badań wynika, że łączna liczba nielegalnych składowisk w 50 
gminach, które udzieliły odpowiedzi wynosi 158. Dane zebrane w ramach badania 
zostały przedstawione podczas posiedzenia Zespołu. Szczególnie problematyczne dla 
samorządów lokalnych jest występowanie składowisk odpadów niebezpiecznych na 
prywatnych działkach.

Omówiono również możliwości dofinansowania likwidacji tzw. nielegalnych 
składowisk odpadów w ustawowym trybie wykonania zastępczego przez 
gminy, na terenie których się one znajdują, ponieważ koszty związane z ich 
likwidacją to ogromne nakłady finansowe.

Link do oficjalnej strony Wojewódzkiej Rady Dialogo Społecznego:
www.dialog.slaskie.pl

W dniu 28 listopada 2023 roku w Katowicach obradował zespół problemowy Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego do spraw 
związanych z odpadami.

Podczas zebrania, zespół zwrócił uwagę i przedstawił problem tzw. bomb ekologicznych, czyli niezabezpieczonych, nagromadzonych 
dużych ilości substancji szkodliwych dla środowiska naturalnego, których przedostanie się do wody lub gleby może powodować jej 
zanieczyszczenie. Określeniem tym nazywa się najczęściej nielegalnie nagromadzone odpady niebezpieczne. Problem nielegalnych 
składowisk zaprezentowała firma Sarpi Dąbrowa Górnicza Sp. z o.o. – ekspert w zakresie gospodarowania odpadami                                        
w województwie śląskim.
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W dniu 27 października 2023 roku w Domu Muzyki i Tańca w Zabrzu odbył się 31. Koncert „Serce za serce”  organizowany przez 
Fundację Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi. Gala organizowana jest z myślą o uhonorowaniu osób, firm                              
i instytucji, które wspierają postęp prac naukowo – badawczych prowadzonych w Instytucie Protez Serca Fundacji oraz są jej 
szczególnie pomocne i bliskie.

Dodatkowo, Fundacja od początku swego istnienia prowadzi rozwinięty program szkoleniowo - stypendialny w zakresie 
kardiochirurgii, którego celem jest podnoszenie kwalifikacji zawodowych kadr medycznych z Polski i z zagranicy; zwłaszcza z krajów 
Europy Wschodniej. Zakres merytoryczny programu dotyczy m.in.: sztucznego serca, sztucznych komór wspomagania serca, 
biologicznej zastawki serca, technik operacyjnych wybranych zabiegów kardiochirurgicznych, kardiochirurgii dziecięcej, współpracy 
w zakresie kardiochirurgii i leczenia choroby wieńcowej.

Z programu skorzystało dotąd ponad 180 osób, w tym kilkudziesięcioosobowe 
zespoły lekarzy z Gruzji, Białorusi, Ukrainy a także stypendyści z Czech, 
Chorwacji, Holandii, Francji, Niemiec, Argentyny oraz Stanów Zjednoczonych. 
Podczas uroczystości wielokrotnie wspominano wybitną postać założyciela                      
i patrona Fundacji – prof. Zbigniewa Religę. Gości na uroczystej gali przywitali 
prezes Rady Fundacji prof. Andrzej Karbownik oraz dyrektor Fundacji dr Jan 
Sarna.

Koncertem „Serce za serce” Fundacja uroczyście chyli czoła nie tylko wiernym 
dobroczyńcom, ale również założycielowi i patronowi Fundacji – prof. Zbigniewowi 
Relidze, którego dzieło i idee kontynuuje. Darczyńcy i sympatycy Fundacji po raz 
kolejny zebrali się, aby  uhonorować organizacje i osoby, które w znaczący sposób 
wspierają działania Fundacji.

Fundacja powstała w 1991 roku i od tamtej pory wspiera rozwój polskiej 
kardiochirurgii oraz wprowadza do praktyki klinicznej nowoczesne techniki                                 
i technologie w zakresie leczenia serca.

Główne kierunki działania:

• badania nad protezami serca,
• badania nad protezami zastawek serca,
• badania z dziedziny biocybernetyki,
• badania z dziedziny nowoczesnej biotechnologii.

Badania realizowane są w wyodrębnionym w Fundacji Instytucie Protez Serca.

Koncert „Serce za serce” organizowany przez Fundację Rozwoju
Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi w Zabrzu

Serce za serce 2023 fot. Pawel JaNic Janicki
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W dniu 1 grudnia 2023 roku w Katowicach w Hotelu Monopol ***** w trakcie V Międzynarodowej Konferencji EKON: eco5.zero 
organizowanej przez Fundację EKON przy współpracy Grupy Amber, Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich oraz Izby 
Pracodawców Recyklingu Opakowań „EKOPAK” podpisano porozumienie o współpracy pomiędzy Fundacją EKON, a Fundacją 
Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi. 

Rozliczenie z działań Fundacji EKON na rzecz podpisanego porozumienia nastąpi w trakcie kolejnej Międzynarodowej Konferencji 
EKON eco5.zero, która odbędzie się w dniach 29 – 30 listopada 2024 roku w Katowicach. 

Fundacja EKON prowadzi wiele akcji pomocowych o charakterze 
ogólnopolskim jak i międzynarodowym. Współpracując                          
z wieloma firmami, jednostkami samorządu terytorialnego oraz 
organizacjami pozarządowymi, podjęła kolejne wyzwanie 
polegające na wzajemnym wspieraniu celów statutowych 
Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi.

Podczas wieczornej gali, prezes Fundacji EKON, Pani Joanna 
Gawrońska wraz z dyrektorem generalnym Fundacji Rozwoju 
Kardiochirurgii im. prof. Zbigniewa Religi, Panem Janem Sarną 
uroczyście podpisali Porozumienie deklarujące przekazanie 
wsparcia finansowego w kwocie 50 000,00 PLN na protezę serca 
dla dzieci.

Grupa Amber&Partnerzy od wielu lat aktywnie wspiera wszelkie 
inicjatywy społeczne, podejmując kolejne wyzwania buduje krąg 
ludzi dobrej woli i niesie pomoc potrzebującym.

Nagrodę specjalną otrzymała:
• Ludmiła Jama – Voigt - właścicielka PPUH VOIGT Sp. z o. o.

W ostatnich latach Grupa Amber podjęła szereg inicjatyw o charakterze charytatywnym, aktywnie wspierając wiele akcji 
pomocowych. Kolejnym projektem Grupa Amber&Partnerzy, będzie współpraca z Fundacją Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. 
Zbigniewa Religi.

Tegoroczne wyróżnienia otrzymali:
• Statuetka „Serce za serce” 2023 – Jastrzębska Spółka Węglowa SA;

Statuetka „Przyjaciel Fundacji” 2023:  
• Centrum Medycyny Doświadczalnej SUM – nagrodę odebrał kierownik Centrum,
prof. dr hab. n. med. Jarosław Jerzy Barski,
• Tomasz Jachimowicz – Śląskie Stowarzyszenie Menedżerów,
• Tadeusz Koczkowski – Krajowe Stowarzyszenie Ochrony Informacji Niejawnych,
• Arkadiusz Pilarz – Bieg po Nowe Życie,
• TSL Silesia Sp. z o.o. – nagrodę odebrali prezes Zarządu Aleksander Słota i członek Zarządu 
Krystyna Kowalczyk,
• Bogdan Uliasz – Stowarzyszenie Golf Park Mikołów.

Serce za serce 2023 fot. Pawel JaNic Janicki



W obliczu coraz bardziej widocznych zmian klimatycznych i narastających problemów związanych z degradacją środowiska 
naturalnego, kampanie ekologiczne stają się niezbędną odpowiedzią na wyzwania, przed którymi stoi całe nasze społeczeństwo. 
Jednym z najważniejszych elementów takich kampanii jest edukacja społeczeństwa na temat problemów ekologicznych oraz 
sposobów ich rozwiązania. Dlatego też ekologiczne kampanie edukacyjne, prowadzone przez Fundację EKON przy współpracy      
z SARPI Veolia, stanowią doskonały przykład inicjatyw, które kształtują świadomość ekologiczną młodych ludzi i zachęcają                   
do podejmowania działań na rzecz przyrody już od najmłodszych lat.

Fundacja EKON już od lat działa na rzecz promocji edukacji ekologicznej wśród dzieci                
i młodzieży. Przy współpracy z SARPI Veolia możliwe jest promowanie ekologii wśród 
najmłodszych w wielu miejscach naszego regionu. Program kampanii obejmuje 
szerokie grono dzieci w wieku przedszkolnym i uczniów szkół podstawowych, edukując 
poprzez zabawę. 

Ekologiczne kampanie edukacyjne prowadzone przez Fundację EKON obejmują szeroki 
zakres działań. Akcje edukacyjne skupiają się zarówno na edukacji teoretycznej, 
poprzez organizację krótkich prelekcji i warsztatów, jak i na działaniach praktycznych, 
takich jak gry i zabawy edukacyjne.

Dzięki wspólnym działaniom Fundacji EKON i SARPI Veolia, coraz większa liczba 
najmłodszych członków naszego społeczeństwa ma szansę na podniesienie swojej 
świadomości ekologicznej oraz zaangażowanie w działania na rzecz ochrony 
środowiska. To inicjatywy, które nie tyle dostarczają wiedzy, ale także inspirują                
do zmiany zachowań i podejmowania konkretnych działań na rzecz naszej planety.

Ekologiczne kampanie edukacyjne prowadzone przez Fundację EKON i SARPI Veolia stanowią ważny krok w kierunku budowy 
społeczeństwa bardziej świadomego i zaangażowanego w ochronę środowiska. Dzięki wspólnym wysiłkom, młode pokolenia 
mogą być lepiej przygotowane do podejmowania wyzwań związanych z ochroną przyrody i budowy zrównoważonej przyszłości. 

Edukacje ekologiczne Fundacji EKON
i SARPI Veolia Dąbrowa Górnicza

Z życia Firmy



Przedsiębiorco
jeśli wprowadzasz do obrotu na rynek polski produkty w opakowaniach 

wielomateriałowych i/lub środki niebezpieczne w opakowaniach, w tym środki ochrony 
roślin jesteś zobowiązany do zapewnienia recyklingu tych opakowań.

Porozumienie EKOPAK zrealizuje ten obowiązek za Ciebie.

Wprowadzenie do obrotu produktów
w opakowaniu następuje w dniu:

wydania z magazynu albo przekazania osobie 
trzeciej, w przypadku produktów
w opakowaniach wytworzonych na terytorium 
kraju,
przywozu na terytorium kraju,
wystawienia faktury potwierdzającej 
wewnątrzwspólnotowe nabycie produktów
w opakowaniach.

1.

2.
3.

Produkty
w opakowaniach

wielomateriałowych

Środki niebezpieczne
w opakowaniach,

w tym środki ochrony roślin

Producent produktów
w opakowaniach

wielomateriałowych

Producent środków
niebezpiecznych w opakowaniach,

w tym środków ochrony roślin

TWOJE OBOWIĄZKI

TWOJE KORZYŚCI
Z PRZYSTĄPIENIA DO POROZUMIENIA 

Izba Pracodawców Recyklingu Opakowań „EKOPAK”
Tel: +48 734 189 032

ekopak@porozumienie-odpady.pl 
www.porozumienie-odpady.pl

Organizacja systemu zbierania i zapewnienia recyklingu 
odpadów opakowaniowych takiego samego rodzaju jak 
wprowadzone przez siebie na terytorium kraju

Wnioskowanie do przetwarzających odpady o wydanie 
dokumentów potwierdzających osiągniecie odpowiednich 
poziomów recyklingu odpadów opakowaniowych

Prowadzenie kampanii edukacyjnych lub przekazanie na 
oddzielny rachunek Urzędu Marszałkowskiego co najmniej 
2% wartości netto opakowań wprowadzonych do obrotu                        
w poprzednim roku kalendarzowym

Sprawozdawczość roczna do Urzędu Marszałkowskiego 
zawierająca informacje o masie i rodzaju wprowadzonych 
opakowań na rynek, masie opakowań poddanych 
recyklingowi, wpłaconej opłacie produktowej

•

•

• 

• 

Izba Pracodawców Recyklingu Opakowań „EKOPAK” 
zawarła dwa Ogólnopolskie Porozumienia z Marszałkiem 
Województwa Śląskiego w zakresie utworzenia                                     
i utrzymania systemu zbierania, transportu, recyklingu lub 
unieszkodliwiania odpadów powstałych z opakowań 
wielomateriałowych oraz z opakowań po środkach 
niebezpiecznych. 

www.grupa-amber.com

Przejęcie ciążących na Przedsiębiorcy obowiązków 
przez Porozumienie

Mniejsze koszty związane z realizacją obowiązku

Oszczędność czasu Przedsiębiorcy
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W dniu 27 listopada 2023 roku w Katowicach odbyła się XXI Ogólnopolska Konferencja Podatkowa z cyklu „Doradca podatkowy 
obrońcą praw podatnika”. Tematem przewodnim Konferencji było: „Kontrola podatkowa czy kontrola podatnika”. Wydarzenie 
zostało zorganizowane przez Krajową Izbę Doradców Podatkowych.

Drugi panel dyskusyjny skupiony był na tematyce „Kontroli podatkowej w oczach przedsiębiorców”. Prelegentem tej części był 
prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich Pan Michał Gawroński, który podkreślił, iż przedsiębiorca może prowadzić biznes 
w sposób dowolny, jeśli nie łamie wskazanych wyraźnie w prawie zakazów lub ograniczeń.

Prowadzący zwrócił uwagę na aspekt przyjaznej interpretacji przepisów, która powinna polegać na tym, że w przypadku pojawienia 
się wątpliwości, organy administracji państwowej nie będą mogły rozstrzygać ich na niekorzyść przedsiębiorców. Jeżeli nie będzie 
można ustalić czy przedsiębiorca działał zgodnie z prawem, konieczne będzie założenie że tak było. Urząd nie może nakładać                       
na przedsiębiorcę nieuzasadnionych obciążeń, np. nie będzie mógł żądać dokumentów, którymi już dysponuje.

Niezbędnym jest również powołanie Rzecznika Małych i Średnich Przedsiębiorców, który może wnioskować do ministrów o wydanie 
objaśnień najbardziej skomplikowanych przepisów i interweniować w sprawie łamania prawa przedsiębiorców.

Śląska Federacja Przedsiębiorców Polskich, widząc potrzebę 
zbliżania do siebie środowiska przedsiębiorców oraz organów 
administracji publicznej, zadeklarowała wspólnie ze Śląskim 
Oddziałem Krajowej Izby Doradców Podatkowych realizację 
przedsięwzięć edukacyjnych i naukowych, w tym konferencji                       
i spotkań, a także podnoszenie wiedzy z zakresu prawa 
podatkowego wśród przedsiębiorców. Podpisanie porozumienia 
miało miejsce podczas spotkania Business Point 5 kwietnia 2023 
roku w Katowicach.

Federacja Przedsiębiorców Polskich w 10 punktowym Dekalogu 
Przedsiębiorcy zaznacza, iż system podatkowy powinien być 
sprawiedliwy i czytelny. Biorąc pod uwagę aktualność i złożoność 
problemów poruszanych w czasie konferencji, należy uznać, że 
nie było to ostatnie spotkanie poświęcone tej problematyce, 
zwłaszcza w kontekście zapowiedzi zmian podatkowych.

Pierwszą część rozpoczął wykład prof. dr hab. Witolda Modzelewskiego pt. „Czy należy 
likwidować kontrolę podatkową?”, w ramach tego panelu referaty wygłosili: prof. dr hab. 
Jolanta Iwin – Garzyńska Uniwersytet Szczeciński „Czy z istoty podatku wynika istota kontroli 
podatnika”; dr Krzysztof Radzikowski, Uniwersytet Warszawski „Nowe obowiązki 
ewidencyjne: JPK i MDR a kontrola podatkowa”; dr Katarzyna Feldo „Niewspółmierność 
środków zabezpieczających stosowanych przez organy władzy publicznej w stosunku do 
podatników”; dr hab. Aleksander Werner, prof. SGH „Ciężar dowodu w postępowaniu 
dotyczącym unikania opodatkowania”.

XXI Ogólnopolska Konferencja Podatkowa



Z życia Firmy

W czwartek 7 grudnia 2023 roku w Zabrzańskim Gościńcu odbyło się posiedzenie Rady Regionalnej oraz Gala Świąteczna Loży 
Katowickiej Business Centre Club. Uroczystość zgromadziła liczną reprezentację śląskiego biznesu oraz przedstawicieli 
samorządów, regionalnych instytucji, uczelni i organizacji pozarządowych.

Fundacja za zasługi dla Ochrony Środowiska 
otrzymała najwyższe resortowe odznaczenie 
od Ministra Klimatu i Ochrony Środowiska oraz 
wiele innych wyróżnień od organizacji 
pozarządowych.

W ostatnich latach Fundacja podjęła szereg 
inicjatyw o charakterze charytatywnym, 
pomagając osobom w trudnej sytuacji w 
Ukrainie, jak i dzieciom, będącym w trudnej 
sytuacji życiowej. W tym roku Fundacja 
otworzyła Pracownię Informatyczną działającą 
przy Stowarzyszeniu „Szansa dla Każdego”                    
w Katowicach.

Podczas wydarzenia wręczono wyróżnienia w kategoriach: Cezara Śląskiego Biznesu, 
Diamentu do Cezara, Złotego Diamentu do Cezara, Diamentu Specjalnego oraz Śląskie 
Medale Solidarności Społecznej. Fundacja EKON została wyróżniona Śląskim Medalem 
Solidarności Społecznej.

W ten sposób BCC wyróżnia firmy i organizacje za działalność charytatywną                                
i zaangażowanie społeczne, poświęcające czas na pomoc potrzebującym w naszym 
regionie, nagrodę odebrał Przewodniczący Rady Fundacji EKON Pan Michał Gawroński.

Fundacja EKON założona w 2015 roku przez firmę Amber Eco sp. z o.o. – lidera 
konsultingu środowiskowego na Śląsku. Jest inicjatorem eko – kampanii edukacyjnej, 
której celem jest kształtowanie świadomości społeczeństwa w zakresie właściwego 
postępowania z odpadami niebezpiecznymi pochodzącymi ze strumienia odpadów 
komunalnych.

Od 2017 roku Fundacja realizuje także projekt Międzynarodowych Konferencji EKON, promujący wdrażanie w Polsce koncepcji 
gospodarki o obiegu zamkniętym. Jubileuszowe wydarzenie obyło się 1-2 grudnia br. w Katowicach. Kolejnym projektem jest             
„Eko – śniadanie z Ekspertem”, który jest cyklem debat obejmujących między innymi  tematy związane z budową systemu zbierania, 
odzysku i recykling odpadów, przemysłu 4.0 czy budowania przewagi konkurencyjnej przedsiębiorstwa.

Kolejnym realizowanym projektem jest przekazanie wsparcia finansowego dla Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii im. prof. 
Zbigniewa Religi w kwocie 50 000,00 PLN na protezę serca dla dzieci.

ZACHĘCAMY DO WSPIERANIA DZIAŁALNOŚCI STATUTOWYCH NASZEJ FUNDACJI EKON,
nr konta: 46 1750 0012 0000 0000 3107 9918

Śląski Medal Solidarności Społecznej dla Fundacji EKON



Z życia Firmy

W dniu 7 grudnia 2023 roku w Akademii Górnośląskiej im. Wojciecha Korfantego w Katowicach odbyła się Konferencja                      
pt. „Dziedzictwo biznesowe: najlepsze praktyki dla firm rodzinnych”. Firmy rodzinne istnieją na polskim rynku od zawsze                            
i stanowią znaczącą część polskiej gospodarki oraz zdecydowaną większość przedsiębiorstw w ramach sektora 
mikroprzedsiębiorstw oraz małych i średnich przedsiębiorstw.

Profesor Klimek podzielił się praktycznymi spostrzeżeniami na temat budowania przyszłości w firmach rodzinnych. Podkreślił,                     
iż firmy rodzinne muszą znaleźć równowagę między zachowaniem tradycyjnych wartości, a przyjęciem nowych technologii                             
i trendów. Warto zaznaczyć, iż profesor, będący członkiem Rady Programowej Fundacji EKON, został uhonorowany medalem 
podczas V Międzynarodowej Konferencji EKON: eco5.zero.

W pierwszej części konferencji swoje prelekcje przedstawili:                   
dr Barbara Rychta – wykładowca w Katedrze Zarządzania i Marketingu 
Akademii Górnośląskiej,  Michał Zwyrtek – CFO w APA Group oraz 
partner w Zwyrtek & Wspólnicy,  Marcin Frank – Partner w Zwyrtek                
& Wspólnicy. Eksperci omówili kluczowe kwestie związane z sukcesją 
w biznesie, która dotyczy większości firm rodzinnych. Przedstawili 
kluczowe kwestie związane z zarządzaniem przedsiębiorstwem 
rodzinnym, dziedziczeniem oraz prawnymi i psychologicznymi 
aspektami sukcesji. Zwrócili również uwagę na wady i zalety instytucji 
fundacji rodzinnej, która nie tylko daje pewne możliwości, ale również 
dylematy i wyzwania, z których należy sobie zdawać sprawę przed 
sięgnięciem po to rozwiązanie.

Drugą część konferencji stanowił panel dyskusyjny, podczas którego 
uczestnicy mogli podzielić się doświadczeniami oraz wyzwaniami                
z jakimi mierzy się prowadzenie firm rodzinnych.

Reprezentując interesy przedsiębiorców oraz dążąc do poprawy 
funkcjonowania polskich firm w kraju i za granicą poprzez budowanie przewagi 
konkurencyjnej, Grupa Amber&Partnerzy oraz Śląska Federacja 
Przedsiębiorców Polskich objęły Honorowy Patronat nad wydarzeniem.

Troska o przedsiębiorców to nie jest tylko troska o wybraną, wąską grupę 
społeczną. Sprawne dobrze funkcjonujące przedsiębiorstwa to nie tylko miejsca 
pracy, ale także lepsze rozwiązania dla pracowników, czyli bezpośrednio każdego 
z zatrudnionych Polaków.

Konferencję otworzyła dr Marta Adamczyk, JM rektor Akademii Górnośląskiej. 
Wykład wprowadzający pt. „Dziedzictwo przeszłości w kontekście przyszłości 
firmy rodzinnej” wygłosił prof. dr hab. Jan Klimek – profesor w Zakładzie 
Przedsiębiorstwa Rodzinnego Szkoły Głównej Handlowej w Warszawie. 

Konferencja Akademii Górnośląskiej pt.
„Dziedzictwo biznesowe: najlepsze praktyki dla firm rodzinnych”



W dniu 15 grudnia 2023 roku Polskie Stowarzyszenie Inżynierów i Techników Województwa Śląskiego obchodziło jubileusz 
100-lecia powstania.

Pierwsza część uroczystości odbywała się w budynku Naczelnej Organizacji Technicznej przy ulicy Podgórnej 4 w Katowicach, gdzie 
uroczystość otworzył prezes zarządu dr inż. Piotr Wojtas oraz wiceprezes Ryszard Świeboda. Pani senator Joanna Sekuła wręczyła 
Medal Senatu dla NOT-u. Głos zabrał również wicepremier Janusz Steinhoff, który pogratulował jubileuszu. 

Po pierwszej części uroczystości goście przeszli do sali Sejmu 
Śląskiego, gdzie zebrali się przedstawiciele władz 
samorządowych, terenowych jednostek organizacyjnych NOT, 
służb mundurowych, szkolnictwa wyższego oraz organizacji 
pozarządowych.

Gościem Honorowym był prof. Jerzy Buzek, który w swoim 
przemówieniu pogratulował wieloletniej działalności 
katowickiego NOT-u, zwrócił uwagę na rolę Stowarzyszenia na 
kształtowanie gospodarki, ale przede wszystkim podkreślił,                 
iż Śląsk jest najsilniejszym gospodarczo regionem dla całego 
kraju.

Podczas uroczystości wręczono odznaczenia osobom szczególnie 
oddanym i zasłużonym dla Polskiego Stowarzyszenia Inżynierów                     
i Techników Województwa Śląskiego.

Prezes Śląskiej Federacji Przedsiębiorców Polskich oraz Prezes Grupy 
Amber&Partnerzy Michał Gawroński otrzymał Medal Województwa 
Śląskiego 100-lecia Polskiego Stowarzyszenia Inżynierów i Techników.

Po części oficjalnej odbył się koncert uczniów katowickiej Szkoły 
Muzycznej oraz uroczysty  bankiet.

100-lecie Polskiego Stowarzyszenia Inżynierów
i Techników Województwa Śląskiego

Z życia Firmy



Spotkanie klubu Business Point
pt. “Biznesowa Ocena Ryzyka”

W dniu 8 listopada 2023  roku w Hotelu Monopol w Katowicach odbyło się 
spotkanie klubu Business Point zamykające tegoroczny cykl spotkań dla 
przedsiębiorców, przedstawicieli samorządów, jednostek centralnych oraz 
organizacji pozarządowych zrzeszonych w Śląskiej Federacji Przedsiębiorców 
Polskich, współpracujących z Grupą Amber lub jej organizacjami zależnymi. Celem 
jest stałe podnoszenie świadomości ekologicznej uczestników klubu, wsparcie             
w procesie transformacji energetycznej i wdrażaniu nowych regulacji prawnych             
z zakresu ochrony środowiska.

Dodatkowo przedstawiciele eKomitetu Doradczego przy Fundacji EKON przekazują 
wiedzę z zakresu eko - technologii, Gospodarki o Obiegu Zamkniętym oraz 
skutecznie wpływają na poprawę wydajności procesów biznesowych wśród naszych 
Partnerów poprzez promowanie innowacyjnych rozwiązań.

Goście zostali przywitani przez prezesa Grupy Amber Pana Michała Gawrońskiego, który przedstawił misję, cele i strategię 
Organizacji.

Następnie prelekcję pt.: „Biznesowa Ocena Ryzyka (Business Judgement Rule) Ochrona przed zarzutem niegospodarności” 
poprowadził dr Remigiusz Stanek, radca prawny, partner w STANEK LEGAL Hrymak-Stanek sp. k.

Podczas wydarzenia poruszono aspekty dotyczące ochrony prawnej członków zarządu przed zarzutem niegospodarności.

Spotkanie zakończyła dyskusja z udziałem uczestników debaty, a samo wydarzenie było zwieńczeniem działalności Klubu Business 
Point w 2023 roku i preludium do organizowanej przez Grupę Amber oraz Śląską Federację Przedsiębiorców Polskich                                      
V Międzynarodowej Konferencji EKON: eco5.zero, która odbędzie się 1-2 grudnia 2023 roku w Katowicach.

Ponadto omówiono poniższe zagadnienia:

• pojęcie niegospodarności, pozostałe rodzaje odpowiedzialności (odpowiedzialność    
   administracyjna, cywilna) i zmian prawnych jakie zaszły od 1 października 2023 roku,
• podwyższona granica odpowiedzialności karnej,
• odpowiedzialność odszkodowawcza członków zarządu wobec spółki,
• odpowiedzialność odszkodowawcza członków zarządu za zobowiązania podatkowe,
• Biznesowa Ocena Ryzyka,
• zastosowanie Biznesowej Oceny Ryzyka,
• wyroki sądów karnych,
• przestępstwa skarbowe,
• procedura Biznesowej Oceny Ryzyka ( należytej staranności),
• funkcja ochronna Biznesowej Oceny Ryzyka w postępowaniach karnych – skarbowych,
• procedura Biznesowej Oceny Ryzyka w sprawach z odpowiedzialności członków zarządu  
   wobec Spółki,
• funkcja ochronna członka zarządu w sprawach z powództwa Spółki.

SFPP



AMBER ECO Sp. z o.o.
ul. Ceglana 4
40-514 Katowice

NIP 6060083808
REGON 634558257

KRS 0000192128

www.grupa-amber.com
biuro@grupa-amber.com

+48 32 725 49 24

OBOWIĄZKI ŚRODOWISKOWE PRZEDSIĘBIORCÓW

Masz pytania? Skontaktuj się
z Biurem Ochrony Środowiska
+48 32 725 49 24

Szczegóły i dodatkowe informacje dostępne są na:
www.grupa-amber.com/obowiazki-przedsiebiorcy

lub po zeskanowaniu kodu QR
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1            Uzyskanie decyzji administracyjnych na realizację inwestycji:

               pozwolenia zintegrowanego,
               pozwolenia na wprowadzanie gazów lub pyłów do powietrza,
               pozwolenia na wytwarzanie odpadów,
               pozwolenia wodnoprawne,
               zezwolenia na zbieranie i/lub przetwarzanie odpadów,
   zgłoszenia instalacji nie wymagającej pozwolenia.

            Prowadzenie ewidencji i wielkości korzystania ze środowiska

            Prowadzenie pomiarów emisji do powietrza oraz ścieków

            Składanie sprawozdań

            Uiszczanie opłat za korzystanie ze środowiska, opłaty produktowej, opłaty za usługi wodne

Główne obowiązki przedsiębiorców z zakresu prawa ochrony środowiska to:

W ostatnich latach w Polsce, systematycznie wzrasta poziom świadomości ekologicznej  
przedsiębiorców, stąd też coraz więcej firm w działalności uwzględnia wymogi ochrony środowiska. 
Stanowi to wyraz ich odpowiedzialności za stan zasobów przyrody i skutecznego przeciwdziałania 
procesom antropopresji.

Prowadzenie działalności gospodarczej w obecnej rzeczywistości, wiąże się z koniecznością 
przestrzegania przepisów prawnych i ich nowelizacji z kompleksowo rozumianej ochrony środowiska. 
Często zdarza się, że przedsiębiorcy i firmie, trudno sprostać i poruszać się w gąszczu zmieniających się 
uwarunkowań i obowiązków wynikających z nowelizacji prawa ochrony środowiska. Dlatego też warto 
wiedzieć, że:

BIURO OCHRONY ŚRODOWISKA



Prawo & Ekologia

Odpady poza kontrolą:
nielegalne składowanie odpadów

Nielegalne składowiska odpadów stanowią coraz 
większe wyzwanie zarówno dla społeczeństwa, 
ja i dla środowiska naturalnego na całym 
świecie. Jest to problem niedostrzegalny                           
i bagatelizowany na co dzień, mimo że, jego 
konsekwencje są poważne i długoterminowe 
oraz ze względu na fakt, że dotykają zarówno 
naszych ekosystemów, jak i zdrowia publicznego. 

Jednym z głównych czynników przyczyniających 
się do powstawania nielegalnych składowisk 
odpadów jest brak odpowiednich systemów 
zarządzania odpadami oraz niedostateczne 
egzekwowanie przepisów zagospodarowania 
odpadów. Ludzie często szukają najprostszych                    
i najtańszych sposobów pozbycia się niechcianych 
materiałów, co prowadzi do powstawania 
nielegalnych składowisk. 

Zgodnie z ustawą o ochronie środowiska każdy rodzaj odpadu musi być odpowiednio zagospodarowany według określonych 
standardów. Nielegalne składowiska odpadów stanowią łamanie tych przepisów, ponieważ odpady są pozostawiane na terenach 
nieprzeznaczonych do ich składowania, bez żadnych środków zapobiegawczych, segregacji czy nadzoru.

Skutki nielegalnych składowisk uwidaczniają się nie tylko                   
w skali lokalnej, ale także globalnej.  Po pierwsze, takie miejsca 
stanowią poważne zagrożenie dla zdrowia całego 
społeczeństwa. Toksyczne substancje wydzielające się                         
z odpadów, mogą przenikać do gleby i wód gruntowych, 
zanieczyszczając źródła wody pitnej  i narażając ludzi na ryzyko 
zatrucia. Dodatkowo, odpady przyciągają różnorodne 
szkodniki i powodują rozprzestrzenianie się wielu chorób.                  
Po drugie, nielegalne składowiska odpadów mają negatywny 
wpływ na środowisko naturalne. Rozkładające się odpady 
emitują szkodliwe gazy cieplarniane, przyczyniając się                       
do zmian klimatycznych i degradacji atmosfery. Substancje 
toksyczne mogą przyczyniać się do niszczenia ekosystemów      
i zagrażać populacjom dzikich zwierząt.



Prawo & Ekologia

Rozwiązanie problemu nielegalnych składowisk odpadów wymaga 
zdecydowanych działań na wielu płaszczyznach. Szczególny nacisk należy 
położyć na konsekwentne egzekwowanie wysoce zaostrzonych już w ostatnim 
czasie przepisów. Kluczową rolę odgrywa także edukacja społeczna na temat 
problemu nielegalnych składowisk odpadów oraz promowanie praktyk 
recyklingu, redukcji zużycia surowca i segregacji odpadów. Poprzez 
podnoszenie świadomości społecznej możemy zmienić postawy i zachowania 
ludzi, zmniejszając liczbę osób korzystających z nielegalnych składowisk. 
Finalnie, istotne jest inwestowanie w rozwój infrastruktury gospodarki 
odpadami, w tym budowę nowoczesnych instalacji przetwarzania i recyklingu 
odpadów oraz stworzenie sieci punktów zbiórki odpadów na terenie miast                   
i wsi, w tym skutecznego systemu kaucyjnego.

Ewelina Michalik
Dyrektor Biura Ochrony Środowiska
Amber Eco Sp. z o.o.

Nielegalne składowiska odpadów stanowią poważne naruszenie przepisów ustawy o ochronie środowiska i są obciążone surowymi 
konsekwencjami prawno – administracyjnymi oraz karnymi. Działając wbrew tym przepisom, osoby fizyczne lub firmy nie tylko 
narażają się na ryzyko kar finansowych czy pozbawienia wolności, ale także szkodzą środowisku naturalnemu oraz zdrowiu 
publicznemu. Dlatego też, walka z nielegalnymi składowiskami odpadów wymaga skutecznego egzekwowania przepisów oraz 
promocji świadomości społecznej na temat konsekwencji łamania prawa. 
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Barometr aktywności zawodowej pracowników 50+
w obliczu pandemii wywołanej wirusem COVID-19

Dr Grażyna Spytek-Bandurska - Ekspert ds. stosunków pracy FPP

Federacja Przedsiębiorców Polskich realizuje projekt finansowany z Funduszy Europejskich pn. „Barometr aktywności 
zawodowej pracowników 50+ w obliczu pandemii wywołanej wirusem COVID-19”. Celem tego projektu jest zbadanie oczekiwań 
pracodawców w kontekście zatrudnienia pracowników 50+ oraz identyfikacja potrzeb i oczekiwań tej grupy pracujących wobec 
zmian na rynku pracy wywołanych pandemią COVID-19.

Badanie empiryczne zostało przeprowadzone w okresie sierpień-wrzesień 2023 r. na próbie ogólnokrajowej wśród 1516 
respondentów, w tym 1216 pracowników i 300 pracodawców. Przedział wiekowy obejmował osoby mające 50-70 lat. Pracodawców 
reprezentowały podmioty różnej wielkości, od mikroprzedsiębiorstw po duże firmy zatrudniające powyżej 250 pracowników 
reprezentujące różne sekcje PKD.

Jeśli chodzi o ujemne strony, to czasami pracownicy 50+ wykazywali niechęć do podnoszenia kwalifikacji zawodowych i poszerzania 
swoich umiejętności. Jednak nie czuli się z tego powodu dyskryminowani. 

Około 67% badanych pracodawców potwierdziło, że skala absencji w okresie pandemicznym, jak i później nie różniła się zbytnio 
między osobami 50-70 lat a młodszymi pracownikami, co pozwala zwalczać stereotypowe myślenie o nadmiernej zachorowalności 
tej grupy pracujących. Sporym oczekiwaniem jest większa dbałość o zdrowie psychiczne pracowników, albowiem połowa badanych 
pracodawców nie podejmowała w tym zakresie jakichkolwiek działań.

Odnosząc się do czynników pogarszających sytuację zawodową po pandemii COVID-19, to wymieniano stres i niepewność 
zatrudnienia. Mimo tych zagrożeń 63% badanych pracowników potwierdziło niezmienność, a 24% poprawienie swojej sytuacji 
zawodowej.

Generalnie wyniki badań potwierdziły dość dobrą sytuację pracowników 50+                   
w okresie pandemii i po jej zakończeniu. Nie pogorszyły się nadmiernie 
warunki pracy. Pracodawcy nie obniżali etatów i wysokości płac, zapewniali 
nadal różne benefity, zwłaszcza wypłaty z zakładowego funduszu świadczeń 
socjalnych, dbali o zdrowie i bezpieczeństwo w miejscu pracy. W ocenie 57% 
badanych pracowników na poprawę ich sytuacji zawodowej po ustaniu 
pandemii COVID-19 miała wpływ przede wszystkim podwyżka wynagrodzeń. 
Podkreślali oni możliwość korzystania z elastycznej organizacji pracy, w tym 
przechodzenie na pracę zdalną lub hybrydową.

Niemal 1/4 badanych pracodawców najbardziej doceniała doświadczenie 
zawodowe, dużą wiedzę i profesjonalizm pracowników 50+. Ważne też były 
umiejętności praktyczne, znajomość procedur i zasad zarządzania organizacją, 
a także cechy osobowościowe, jak: lojalność, przywiązanie, odpowiedzialność.

Mając na względzie dobrą sytuację w zatrudnieniu należy dążyć do poprawy jakości i konkurencyjności pracy. Istnieją warunki do 
tego, aby wspierać pracowników 50+ i wydłużać ich aktywność zawodową. Konieczne są nie tylko zmiany prawne, ale też 
uświadamianie i popularyzowanie dobrych praktyk.  

Komentarz Grażyny Spytek-Bandurskiej, eksperta ds. prawa pracy FPP

Ewelina Michalik
Dyrektor Biura Ochrony Środowiska
Amber Eco Sp. z o.o.
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